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ffi Een omgekeerd kratje heeft ddn nadeel:

het is leeg. Maar daar staan veel positieve

eigenschappen tegenover. Je kunt het bijvoor-

beeld gebruiken als bij zettafeltj e, voetenbank

of opstapje. En in al die verschillende functies

is rlat lege kratje mddr waard dan het je aan

statiegeld ooit zal opleveren. Wie zo nuchteL

denkt, treft in deze invitatie wellicht een

mooi opstapje naar een rijke carri€re bij het

ministerie van Financi€n.

I Bij het ministerie van Financien draait het

namelijk allenaal om kwaliteit en geld.

Ons aller geld. Miljardeu, die maar €dn keer

lnogen worden uitgegeven en waar dus

nuchte! intelligent, met beleid en de juiste

creativiteit firee moet worden omgegaan.

Daar willen we woensdag 5 november graag

eens over praten met derde- en vierdejaat's-

studenten net een w.o.-opleiding, algemettl,

fiscale of bedrijfseconomie, Nederlancls of

fiscaal recht of bestuurskunde.

ffi Het programma in het kort: 9.3o uur

ontvangst en informele kennismaking,

opening door minister Zalm en aansluiteurl

workshops en discussies. Vanzelfsprekenri

doen we daarbij ook een boekje open over 4c

vele opstapjes naar een fascinerende cart:ii,rr:.

En over opstapjes gesproken: kratten ziju el

- voor een ontspannen nazit - natuurlijk oole,

YantT.oo tot t9.oo uur ongeveer'

il Het inschrijfformulier vind je op

www"millfin.nl
of bel: (ozo) 34285 32' Maar reageer we1 suei,

want er is slechts plaats voor 8o deelnetnrrr:"

STUDENTENDAG WOENSDAG 5 NOVENNBru*'\

.G ministerie Y anFinancien

Het financidle leven begint op !{erte Voorhout 7
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Vernieuwing houdt vervanging van het oucle in. Dit is cle laatste BB clie oncler mijn verantwoorcling zal uitkomen. Mijn
opvolger Hessel Heirs staat te popelen om het stokje over te nemen en bij deze wens ik hem ook veel succes in het komende
jaar. Het afgelopen jaar heb ik met veel plezier samengewerkt met de commissie BB. Koen, Barf Peter, Roberf Marc en Reinoud
zijn gouden gasten waarmee ik goede avondjes heb gediscussieerd over (bestuurskundig) relevante thema's voor de BB. Zij
verdienen een groot compliment voor de prestaties die ze geleverd hebben dit jaar. De BB's waren dit jaar van een goed niveau,
goed gevuld en zagen er grafisch fantastisch uit.

In cleze eclltie wordt ingegaan op vernieuwing bij de overheicl. Norrnaal gesproken hoort hier een interview van
Thom de Graaf bij, maar helaas bleek dit niet mogelijk. Een belangrijk onderdeel van bestuurlijke vernieuwing is het dichten
van de kloof tussenburger en overheid door middelvanprestatie enbereikbaarheid. Thom de Graaf gaf het'goede'voorbeeld
door onbereikbaar te zijn voor onze redactie. Het secretariaat van Thorn de Graaf presteerde het om een brief van 23 juni kwijt
te raken. Officieel sprak de voorlichter van Thom de Graaf van'een gedesori€r-rteerde postduif , die er voor zorgde dat onze
brief twee maanden rondzwierf van secretaresse, naar voorlichter, naar secretaresse, naar persvoorlichter, maar bereikte
helaas nooitThom de Graaf. Toen we eind augusfus eindelijk confirmatie kregen over ons verzoek voor een interwiew, was het
voor Thom onmogelijk om nog tijd vrij te maken voor ons. Hopelijk is Thom nog in staat om binnenkort een interwiew met ons
af te spreken.

Verschillende thema's van vernieuwing zullen aan bod komen in deze BB. Het leek me wel praktisch om eerst een
begripsbepaling te schrijven, zodat het duidelijk is wat politieke en bestuurlijke vernieuwing precies inhoudt. Vernieuwing
is namelijk een containerbegrip en veel politici gebruiken het zonder aan te duiden wat ze er mee bed oelen. Zo zaler ingegaan
worden op dualisme bij de gemeente, ingevoerd naar aanleiding van het advies van de commissie Elzinga. Mevrouw dr.
Jantien Oldersn-ra zalingaan op de effecten van democratische vernieuwing. Zij beschrijft in haar artikel hoe vernieuwing
van l-ret kiesstelsel nadelige gevolgen zal hebben voor de representativiteit van vrouwen in de politiek. Daarnaast komen er
nog twee artikelen aan bod waar ingegaan wordt op de nieuwe politiek, gekenmerkt door de opkomst van nieuwe politieke
(leefuaar)partijen bij de afgelopen verkiezingen en de nieuwe wijze van politiek bedrijven zoals Pim Fortuyn clat deed.

Verder is er in verhouding tot andere BB's een groot verenigingskatern. Dit komt, omdat er verslagen zijn gemaakt
van B.I.L.-activiteiten als het EJW en de buitenlandse reis, die zeer geslaagd waren te noemen. In het studiekatern is er nog eerr
interview te vinden van Frank de Grave over de reorganisatie bij het ministerie van Defensie en zijn er nog verslagen van
extracurriculaire activiteiten als de Summer School in Letland en de Honours Class 2003 over 'Public Corruptiott' . Kortom, ik
kan jullie rnet gepaste trots de laatste BB van mijn bestuursjaar aanbieden.

Veel leesplezier!
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Geachte ledery

September, een maand van nieuwe dingen: nieuwe studie, vakken, stages, werk err nieuwe
uitdagingen. En ook weer tijd voor een nieuwe BB!
Tegelijkertijd is september voor ons als B.I.L.-besfuur een maand van afronden en overdragen. Ons
jaar zit er al bijna weer op, als ik dit schrijf nog drie weken en dan zalhet nieuwe bestuur het stokje
van ons overnemen. Daan zeiinde vorige BB al; 'de laatste loodjes horen het zwaarst te wegen', maar
wat ons betreft zljn de laatste loodjes ook erg gezellig!
Het huidige bestuur heeft deze zorner niet stil gezeten; er is druk gewerkt aan deze BB, de Almanak,
de BEL gids, voorbereidingen voor activiteiten, de boekverkoop en natuurlijk de grote buitenlandse
reis. Ons verblijf in Boedapest en Praag was erg geslaagd. Dertig mensen hebben genoten van de
mooie steden en de interessante lezingen, ook het bier was erg lekker zoals veel mensen l'rebben
ondervonden. Een uitgebreid verslag vindt u in op pagina 23 van deze BB.
Andere gezellige laatste loodjes waren het eerstejaars weekend en de barbecue met het huidige en
het kandidaatsbestuur. Het kandidaatsbestuur zal zich in deze BB al aan u voorstellen. Zoals u zaI
zien bestaat het nieuwe bestuur uit 66n vrouw en zes mannen; is dit nu bestuurlijke
We zljn benieuwd wat het bestuur 2003-2004 voor bestuurlijke vernieuwingen zal doorvoeren en
welke commissieleden daar dit jaar mee zullen helpen.

Namens het hele bestuur wil ik onze opvolgers alvast veel succes wensen!

Met vriendelijke groet,

i

van der MeerHend

l:ij: ':'1, 11:, ;;' i. .l
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5 - Vernieuwing van de overheid

De Nederlandse overheid is na de formatie een
ministerspost rijker, namelijk een minister van
Bestuurlijke Vernieuwing de heer Thom de
Graaf . Vernieuwing is echter al jaren een issue
bij de overheid. Onder het credo "Stilstand is
nchteruitgang" worden er bij de overheid
constant vernieuwingsimpulsen gestart.

I9 - Yernieuwing bij de B.l.L.

Het kandidaabbestuur stelt zich aan u voor

29 - Frank de Grave

Het is wel goed rekening te houden met het feit
dat er geen objectieve maatstaf voor
bezuinigir-rgen is. Er is geen model waar je data

in moet stoppen en waaraan je bezuinigingen

kunt testen of ze niet te groot zijn.

18e JAARGANG, NUMMER 4, September 2003

Redactioneel
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recycling
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De mondige burgervs de mondige overlreid
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In de vorige editie van de BB is door miscommunicatie de
bronvermelding bij het sfuk van Jeroen van Nierop over
"crises en de media" niet goed weergegeven. De redactie
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Best uurs kun di ge Beri cht en
Postbus 9555
2300 RB Leiden

Leiden, Augustus 2003

Beste redactie BB,

Het volt me oP dat er weinig schriftelijke reacties oongaonde in de BB gepubliceerde stukken en aonverwonte
onderwerpen binnenkomen. Derholve hoop ik, met in het ochterhoof dhet spreekwoord 'ols er 66n schaap over de dom
is volgen er meer' , middels dezebrief het goedevoorbeeld tegeven.

Woor ik me zeer oon stoor, en wot tevens de reden is voor dit schrijven, is het in mijn optiek danig ontbr ekenvan de
ocodemische mentoliteit bij de hedendoagsestudentenenmijn enigszins teleurstellendeervoringenmet sommigeospecten
van de universiteit. fk moet bekennendot ik voorof oon mijn acodemisch e carridre een zeer geromantiseerdbeeldhad
von studeren, een beeld waoroon de reoliteit zich heloas niet wil conformeren. fk verwochtte ols naieve scholier
terecht te komen in een wereld wocr ocodernici in dienst von de wetenschap in stoffige bibliotheken tot diep irfir
nacht zote_n te zwoegen op moterie d ievelen ol snel het hoofd deed verliezen. fk verwochtte verstrooide professoffi
oon te treffenin collegezden met louter een6ord met krijtjes en houten bonken woor boodschoppen von siudenten uit
lang vervlogen tijden in stonden gekerfd. En bovenol verwochtte ik studenten diehongerig na zesjoar school zich vol
overgave enniet meer beperkt door tijd en ruimte zoudenstorten op interessonte theses en studieverenigingbloadjes,
welke ze zoudenbekritiserenvanwege het ocademisch onbenul van de redactie. Heloas, ikkreeg al spoedig ii de gaten
dot ik mij de reoliteit verkeerd hod voorgesteld en mijn romontische beeld drostisch moest bijstellen. Oierigeni ging
lootst mijn hart nog wel even wat sneller kloppen bij de oanblik von het 'zweetkamertje' in het ocodemiegebouwlon
het Ropenburgtoeneenhuisgenoot ofstudeerdeenop de muur zijn hondtekening mocht zetten. Dot kamert je,wat een
pracht i g symboo I v oot eeuw enlange ocad em isch e trod i t iel

Ik begrijp wel dot de universiteit meegaat mat zijn tijd en niet kon ontkomen, oon door detijdsgeest ingegeven,
vernieuwing die onvermijdelijk somengoot met eenverandering in het acodemisch denken en doen. Wot ik echler niet
wenste oonvaorden is dat het merendeel von de studenten enkel lijkf testuderenorn een hoop lol tehebben in het
studentenleven en een diplomo tehalen, om vervolgens een goedbetaalde boon f e gaan zoeken. Draoit een ocodemische
opleiding don niet om zelf ontplooiing, discussieren en boeken lezen die je niet hoeft te lezenvoor een tentomen, moar
puur om wot kennis en inzichten op te doen? En om de link te leggen noor de BB: h,6p61 dot bloodje don niet gemaokt
omgelezenteworden? Worden dearlikelenniet geschreven om optereagerenenkelenalleenomdot jehet niet eens
bent met wot er in het blod stoot en ie menang groag wil ventileren? f k kon talloze mogelijke redenen noemen waorom
de mentoliteit von studenten zo veronderd is.Vanwegehet f eit dat veel geldverdienen en carridre moken legenwoorQi
meer gewaardeerd lijkt te wordendon in dienst von dewetenschop onderzoekteverrichten bijvoorbeeld.Of omdE
mensen zich door toenemend individuolismeniet neer willen rekenen f oI een groep von academici en de universiteit
meer als opleidingsinstituut zien danols eeuwenoud bolwerk von mensen die graog met elkoar ideeein uitwisselen om
von e I koor I e ler en en i dealen t e v erw ezen I ij ken.

Wsor ik voor pleit is eenherleving von de ocodamische mentolileit die wot mij betreft voorol gestalte moet krijgen
door meer betrokkenh eid enoctiviteit van studenten.Hel is toch te gekvoor woorden dot sommigeorlikelen in de BB
von twijfelochtig niveou zijn of zeer controversieel, moor dat er von de honderden bestuurskundestudenten die het
blaodje onder ogen krijgen er nienond reageert mef een ingezondenbrief of ortikel, zelfs niet na oanhoudend
oondringen von de redocliel

Het gezegde'vroeger wos olles beter'is reeds lang geleden tot een clichdmatige uitspraok verworden en ironisch
genoegbeklaagde Socrotes zich reeds over de mentaliteit von de jeugd. Moor misschien warensommige dingenvroeget
tochechtbeter enikhoopdonookdatdestudent olshomoacademicusweerwotouderwetsebetrokkenheidgoot
tonen. Met eenbrief reagerenoP eenartikelinhet verenigingsbloodje lijkt rneeengoedbegin.

Anoniem
De naam van de schrijver is bij de redactie bekend
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Vernieuwing van de Overheid
H erkom s t en b e gr ip sb ep alin g

Het Nederlandse kabinet is na de formatie een ministerspgst rij-
ker, namelijk een minister van Bestuurlijke vernieuwing, in de
persoon van Thom de Graaf. Vernieuwing is echter al jaren een
issue bij de overheid. Onder het credo 'stilstand is nchteruitgang'
worden er bij de overheid constant vernieuwingsimpulsen gestart.
Vernieuwing is op zich zell goed, want het impliceert een veran-
dering van een gedateerde en ineffici€nte manier van werken.
Hoewel vernieuwing mooi klinkt uit de monden van politici is het
niet altijd duidelijk wat er mee bedoeld wordt. Vernieuwing is een
containerbegrip dat te pas en te onpas gebruikt wordt. In dit arti-
kel wil ik ten eerste proberen te beschrijven waar het begrip ver-
nieuwing vandaan komt. Daarnaast probeer ik aan te geven welke

,soorten vernieuwing er zijn en wat deze precies inhouden. Ik zal
' drie soorten vernieuwing behandelen, namelijk bestuurlijke, staats-
rechtelijke en politieke vernieuwing. Voor ik dat doe, begin ik ech-
ter met een korte beschrijving van de gebeurtenissen die geleid
hebben tot een minister van Bestuurlijke Vernieuwing.

Herkomst Vernieuwingsdrang

Sitrar de waargenomen crisis in de
verzorgingsstaat, in de periode eind
jaren'7} totbegin jaren'80, worden er
hervormingen gestart om de overheid
te veranderen. Het terugbrengen van de
grootte van de overheid, verzelf-
standiging en financi€le hervormingen
(bezuinigen) zodat de overheid een
efficiency winst kan maken. Deze
hervormingen in Nederland zijn ook
wel bekend geworden als de 'Grote
Operaties' onder het kabinet Lubbers I
(Rosenthaf 1996:28). Deze periode van
bestuurlijke hervorming was
voornamelijk gericht op het verbeteren
van overheidsprestaties door middel
van deregulering, privatisering en
decentralisatie.

Het begrip bestuurlijke
vernieuwing kwam op de bestuurlijke
agenda in de jaren '90 (Rosenthal,
1996:40-41). Volgens Nelissen & Dragt
lagen er vijf maatschappelijke
ontwikkelingen ten grondslag van de
roep om bestuurlijke vernieuwing
(Nelissen, 1996:20).Ten eerste de eerder
genoemde 'cisis in de aerzorgingsstaat'.
Te veel burgers werden afhankelijk van
het sociale systeem, waardoor het
systeem niet langer betaalbaar was voor

de Nederlandse overheid. Een tweede
ontwikkeling was het'aerlies aan
aertrouuten aan de burger in de oaerheid' .

Door middelvan beter presteren door
bestuurlijke vernieuwing moet de
overheid het vertrouwen terugwinnen
Ten derde was er het'ongenoegen ouer
he t politiek-b estuurlijk b estel' . De burger
is vervreemd van de politiek en
bestuurlijke vernieuwing moet de
relatie tussen overheid en burger
verbeteren. Als vierde noemen Nelissen
& Dragt de tendens van'denrccratiseing
aan de samenleuing'. De traditionele
gezagsverhoudingen verdwijnen
doordat democratie als waarde een
steeds centralere rol gaat spelen in de
samenleving. Door middel van

bestuurlijke vernieuwing moet de
overheid zich aanpassen aan deze
ontwikkeling. Als laatste ontwikkeling
noemen Nelissen & Dragt de'opkomst
aan de calculerende burger'. De
individualisering van de Nederlandse
samenleving bevordert het calculerende
gedrag van de burger. Burgers gaan
steeds meer denken vanuit eigen belang
en steeds minder vanuit het collectieve
belang. De overheid dient met haar
beleidsvoering uit te gaan van een
burger die steeds meer vanuithet eigen
belang denkt.

Vanuit de politiek worden
verschillende commissies gestart om
mogelijkheden voor vernieuwing te
onderzoeken die deze ontwikkelingen
het hoofd zouden kunnen bieden.
Enkele bekende zijn de commissie-
Wiegel (departementale herindeling),
de commissie-Franssen (decentrali-
satie), de commissie-De Koning
(kiesstelsel) en de commissie-Van Thijn
(burgemeester). Recentere commissies
zijn de commissie-Elzinga, die de
mogelijkheden voor dualisme in het
lokaal bestuur en de gekozen
burgemeester hebben onderzoch! en de
commissie-W allage, die met het rapport
'ln dienst uan de democratie' de
mogelijkheden van ICT voor
overheidscommunicatie in kaart heeft
proberen te brengen. In het kabinet
Balkenende II is er zelfs een minister
voor Bestuurlijke vernieuwing
aangesteld. Bestuurlijke vernieuwing
staat dus hoog op de politieke agenda,
maar het blijft een kreet die door politici
en bestuurders verschillend
ge'rnterpreteerd wordt. Ik zal hieronder
proberen om bestuurlijke vernieuwing
te definidren.

DefinitieVernieuwing

Er zijn drie soorten vernieuwing die ik
hieronder zal proberen te defini€ren:
bes tuurlijke; st antsre chtelijke; en p olitieke
aenieuwitrg.

Het defini€ren van bestuurlijke
vernieuwing is niet makkelijk, want
iedereen ziet vernieuwing vanuit zijn
eigen referentiekader. Ik zal beginnen
met het taalkundig definieren en zal
van daaruithetbegrip proberen nader
te specificeren. Bestuurlijke
vernieuwing bestaat uit twee
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elementen, namelijk'bestuurlijk' en
'vernieuwing'. Het begrip
'vernieuwing' kan omschreven worden
als' lrct geheel of ten dele nieuw maken, dan
wel lrct oude, het uersleten, het onbruikbare
ueraangen'. Hieruit blijkt het 'hoera'-
gehalte van de kreet bestuurlijke
vernieuwing. Het impliceert namelijk
dat de gedateerde, onbruikbare manier
van werken vervangen wordt, en wie
wil dat nou niet? Vernieuwing is wat
dat betreft niet alleen een verandering,
maar juist ook een verbetering (Nelissen,
1996:19).

Het adjectief 'bestuurlijk'
verwijst naar het openbaar bestuur in
zijn algemeen, dat wil zeggen alle
overheidsorganen. Rosenthal verwijst
naar alle structuren en processen,
waarbinnen bindende beslissingen
genomen worden (Rosenthal, 1996:20).

B es tuurlijke uernieuwin g heeft
dus impliciet te maken met het
verbeteren van het functioneren van het
openbaar bestuur. Bestuurlijke
vernieuwing moet niet verward
worden. met andere soorten
vernieuwing als staatsrechtelijke
vernieuwing en politieke vernieuwing.
Hoewel deze begrippen vaak naast
elkaar gebruikt worden, betekenen ze
iets anders. Via een korte definiering
van deze soorten vernieuwing probeer
ik begripsverwarring te voorkomen.

De Jong beschouwt stsats-
rechtelijke oernieuwing als de
institutionalisering van de resultaten
van politieke en bestuurlijke
vernieuwing in het constitutionele
systeem (De fong, 1993:97). In andere
woorden is staatsrechtelijke
vernieuwing het wettelijk vastleggen
van politieke en bestuurlijke
vernieuwing. Voorbeelden van
staatsrechtelijke verandering zijn het

aanpassen van het kiesstelsel,
departementale herindeling, een
gekozen burgemeester, of een
aanpassing van de ministeridle
verantwoordelijkheid in de grondwet.

Staatsrechtelijke vernieuwing
wordt vaak verward met politieke
uernieuwing. Bij politieke vernieuwing
gaat het echter om vernieuwingen in het
politieke systeem (politieke partijen,
politieke organen, politieke
besluitvorming en de relatie politiek-
burger). Ditis dus ook iets anders dan
bestuurlijke vernieuwing, want daarbij
gaat het om veranderingen in het
bestuurlijke systeem (overheids-
organen, ambtelijke procedures,
bestuurlijke besluitvorming, relatie
openbaar bestuur-burger) (Nelissen,
1996:24). De Jong ziet politieke
vernieuwing puur als instrument voor
een herstel van het vertrouwen fussen
kiezers en gekozenen (De long,1993:97).
Frissen betoogt dat politieke en
bestuurlijke vernieuwing onlosmakelijk
met elkaar verbonden zijn. Bestuurlijke
vernieuwing noodzaakt volgens
Frissen politieke vernieuwing. Het
openbaar bestuur vernieuwt zich
volgens Frissen in een hoog tempo uit
de noodzaak zich aan te passen aan
haar omgevingseisen (burgers,
bedrijven en maatschappelijke
groeperingen). De politieke
vernieuwing blljft echter achter,

aangezien zij niet genoeg druk
ondervindt van haar omgeving (de
kiezer) (Nelissen, 7996:25). Frissen
schreef dit ln 1993, inmiddels ziet de
politiek na Pim Fortuyn ook in dat zij
moet vernieuwen om het vertrouwen
van de kiezer terug te winnen. Een
minister van Bestuurlijke Vernieuwing
kan gernterpreteerd worden als een stap
in die richting.

Hopelijk ben ik er in geslaagd
om het begrip bestuurlijke vernieuwing
te verduidelijken. De term bestuurlijke
vernieuwing is in de jaren '90
opgekomen uit de gedachte dat het
openbaar besfuur aan revisie toe was.
De overheid slaagde er niet in om
effici€nt te werken, het contact mefi,
burger was verloren en de kwaliteitvTn
de dienstverlening bleef achter.
Bestuurlijke vernieuwing was
noodzakelijk en vele commissies
hebben een aanzet tot vernieuwing
gemaakt. Meer dan tien jaar later is er
zelfs een minister van bestuurlijke
vernieuwing in de persoon van Thom
de Graaf benoemd. Binnen vier jaar wil
minister De Graaf concrete resultaten
hebben. Bestuurlijke vernieuwing is een
continu proces, want van de overheid
wordt verwacht dat het zich constant
vernieuwten dus verbetert. Dus ook na
deze vier jaar zal er bestuurlijke
vernieuwing plaatsvinden.

Qr
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Bronnen
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Silvio for President

De EU wordt steeds zelfbewuster en gaat steeds meer op basis van gelijkwaardigheid samenwerken met

deVS, aldus Paul deHenin de Elseviervan 16juli jongstleden. Uitdit artikel werdverderduidelijk hoe de

daadkracht en slagvaardigheid van de EIJ nchsteods verder uitbreidt. Binnen de politieke arena moet men

steeds meer rekening gaan houden met de Unie. Dit verschijnsel is eigenlijk geen nieuwtj e. Evenmin is het

probleem van de geringe aandacht onder de bevolking voor de EU een recent struikelblok in de opmars

van de Europese eenwording. Wellicht dat meer media-aandacht hier als een breekijzsr kan dienen. En wie

kan dat beterhanteren dan de omskeden Italiaanse premier Silvio Berlusconi?

Grote opschudding inhet Europees Parlement werd veroorzaal<tdoor de

aanstelling van Berhsconi tot voorzitter. Nog grot€re opschudding veroorzaakte

het eerste debat, waarin de kersverse voorzitter het vuur aan de schenen werd
gelegd. Tijdens dit inmiddels roernruclrte debat vergeleek Berlusconi een Duitse

Europarlementari6r met een nazi-kampbewaker. De media stonden er bol van.

Een goede zaak, eindelijk kregen de Europeanen een beeld te zien van Ewopa
dat niet voldeed aan het standaard beeld van de 'gijze-muizen-ver-van-mijn-
bed-show'. Weliswaar negatieve publiciteit, maar publiciteit is publiciteit en

de EU kan in haar roep om aandacht elke letter gebruiken. Met een voorAttet
van de EU als Berlusconi, die in eigen land ook al ondervuurligt, zullen er

waarschijnlijk nog vele letters aan gewijd worden.

Helemaal weemd is het gebrek van interesse voor de EU natuurlijk niet.

Hetblijft een vergaiuldevorm van indirecte democratie, diebovendiur nog onvoldoende gelegitimeerd is.

Of zoals Bart Tromp haar typeert in het boek 'Democratie in verval? ': 'een politiek lichaam dat van de

formele democratischelegitimatievan dedeelnemers innationaletermengebruikmaaktom los van elke

feitelijke democratische verantwoording, en buiten de openbaarheid, tot onderlinge overeenkomsten te

komen over Europa.' Tromp wijst er onder andere op dat de EU nooit
bedoeld ofgeorganiseerd is geweest als democratische politieke institutie,

het eerder een instrument is van nationale regeringsleiders om de positie
van de eigen staat te verbeteren, dat de bestaande speelruimte voor de

leidende politici een aangeniurm verschijnsel is, en bovendien de sociaal-

politieke voorwaardenvoor een ware Europese democratie ontbreken.

Er zijn gewoon geen Europese stijdpuntsn en al helemaal geen Europese

media Aandacht van de nationale media voor de EU zou dus een welkome

ontwikkelin gzljn. De Unie zal dan meer in het dagelijkse wereldbeeld
van Jan met de pet komen.

Met andere woorden, wanneerde EU een wekelijks item weet

te wordenbij Hart van Nederland en Piet Paulusma het voltallige Europees

Parlernent'OantMoarn'weetlatentezeggen,zalhetmetdebelangstellingvoordeEUwelgoedkomen.
Gelukkig is er Silvio Berlusconi, daar mogen ze in Brussel zich wel voor in hun handjes knijpen.

Koen Bartels



Nieuwe Democratie
Waarom Fortuyn de democrntie nieuw leaen inblies en Plato
misschien toch gelijk hrrft .

in de titel misschien wel eens gelijk
heeft.

Democratie vindt men in Nederland een groot goed. Soms komt
het de heren en dames politici slecht uit dat in Nederland iedereen
mag stemrnen, zoalsbij de voorlaatste verkiezingen, alwaar de heer
Fortuyn middels eerder tentoongespreide demagogie posfuum een
zo klinkende verkiezingsoverwinning behaalde. Die storm waaide
echter over en alles was een jaar na de moord weer pais en vree in
politiek Nederland. De zetels werden bij de
herkansingsverkiezingen in januari jongstleden weer ouderwets
verdeeld tussen de traditionele partijen. Los van wat gekonkel
tussen de meest voor de hand liggende regeringspartners die er,
hoewel ze qua ideologie nog net niet van stuivertje hebben
gewisseld, toch niet uitkwamen is het weer politics as usunl in de
Haagse stolp. Prominente en goedbetaalde posities worden, om
maar met enkele clichCs te spreken, weer door regenten in
achterkamertjes naar elkaar toegespeeld. Persoonlijk stoor ik me
daar nauwelijks aan en ik koester ook niet de illusie dat het binnen
de LPF anders is gegaary maar laat dit'de man op straat' alsjeblieft
niet horenl Z6kan Pim het toch nooit gewild hebben?

G

De verkiezingsoverwinning van Pim
Fortuyn heb ik met plezier
gadegeslagen en ik werd er op
aangename wijze weer eens aan
herinnerd wat democratie ook al weer
was. Immers, ik kan me geen man
heugen die het volk zo kon bespelen als
Fortuyn. Melkert en consorten vergaten
prompt dat ook zaken als charisma en
een zeker 'dandyisme' konden
bijdragen aan het bereiken van het
ultieme doel in een democratie: het
winnen van de stem van het volk.
Nuance in politieke idee€n en
betaalbaarheid van oplossingen
werden plotseling niet zo belangrijk
meer, het kwam neer op de edele kunst
van de aloude retorica, waarbij de
drogredenen, zoals heteen goed debater
betaamt, niet achterwege werden
gelaten. Het gooien van modder waar
de meeste debatten tussen de strijdende
partijen in eindigden vond ik geenszins
vervelend om naar te kijken, sterker
nog, ik smulde ervan. En ik weet zeker
dat velen in Nederland met mij mee
hebben gesmuld. Behalve links
Nederland en bepaalde prominenten,
die het niet konden nalaten bij elke
gelegenheid te stellen dat'het fatsoen

in het debatwas verdwenen'. Waar ik
naar toe wil met mijn pleidooi is het
volgende: als we in Nederland zo gek
zijn op democratie moeten we bereid
zijnte accepteren dat er zo nu en dan
iemand opstaat die niet exact hetzelfde
saaie pak draagt als zijn dertig
partijgenoten. Iemand die
stemmen probeert te winnen
door niet op de publieke zenders
teksten te spuien die half
Nederland niet begrijpt maar
zich op de commercidle zenders
van'Jip en janneke taal' bedient
en zo een deel van het electoraat
bereikt wat anders nooit op een
excentrieke, kale homoseksueel
had gestemd. Willen we niet dat
deze mogelijkheid zich nog eens
voordoet, dan moeten we de
democratie afschaffen.

In het vorige ging ik
ervan uit dat we op dit moment
in Nederland een democratie
hebben, maar bij die bewering
zijn v r aagtekens te zetten. Ik zal
eerst enkele bedenkingen uiten
die ik bij het huidige demo-
cratische systeem heb en vervolgens
uiteen zetten waarom nou tocl'r die Plato

Allereerst wil ik een klassieke
kanttekening zetten bij democratie in
Nederland. Het opkomstpercentage bij
de nationale verkiezingen in 2003 is
weliswaar niet meer zo hoog geweest
sinds 1989, maar met een opkomst-
percentage van 80 % en een aantal
kiesgerechtigden v an'1.2 076 71.'1 1

mensen hebben dus 2 415 342 mensen
(bijna twee€nhalf miljoen mensen) niet
gestemd. Democratie, 'hetvolk aan de
macht', moeten we voortaan maar
vertalen met, 'een deel van het volk aan
de macht'. Naast dit bezwaar zijn er
nog vele andere kanttekeningen te

Plato

I
{'
1
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maken tegen de puurheid van het
democratische systeem in Nederland.
Bijvoorbeeld het feit dat na gestemd te
hebben, het volk geen enkele vorm van
invloed meer kan uitoefenen op de
kabinetsformatie. Ik wil er 66n
(tweeledig) bezwaar even uitlichten en
er dieper op ingaan: het onvermogen
van hetelectoraat om te stemmen op wie
ze willen. En nog bezwaarlijker: het
onvermogenvan hetvolk om te bepalen
wie welke functies gaat bekleden in de
regering. Theoretisch gezien kan
iedereen zich kandidaat stellen voor de
Tweede Kamerverkiezingen, maar in de
praktijk blijkt de selectieprocedure die
zittende partijen hanteren on-
democratisch. Dit zou ik niet
bezwaarlijk vinden wanneer de
selectieprocedure zich zou toespitsen
op eigenschappen als intellect en
kunde, maar het is eerder regel dan
uitzondering dat men op de kieslijst
voor een zittende partij komt door
middel van vriendjespolitiek. Dit
fenomeen keur ik absoluut niet af als
politiek, maar wel als democratisch
verschijnsel. De spoeling is in
Nederland erg dun als het gaat om
mensen die zich politiek willen inzetten
in een vertegenwoordigend orgaan. Dit
is te zien aan de lage ledenaantallen
van politieke partijen - 4% van de
Nederlandse bevolking was in 2001 lid
van een politieke parhj2 - en daarbij
komt dat slechts een fractie van deze
4o/o zichkandidaat wil stellen voor een

vertegenwoordigende functie. Een
nieuwe partij oprichten kan natuurlijk
ook. Echter de geschiedenis leert dat
deze partijen nauwelijks een-rol van
betekenis spelen bij de verkiezingen,
omdat ze de middelen voor een grote
campagne niet hebben of nauwelijks
aandacht krijgen van de media. Er
worden wel wat stemmen op de nieuwe
partij uitgebracht, maar de kiesdrempel
halen ze vrijwel nooit. Het gevolg van
de beperkte keuze die het electoraat
heeft bii verkiezingen en de volledig
ondemocratische benoeming van leden
van de regering hebben tot gevolg dat
soms, naar mijn mening, volledig
incompetente politici functies mogen
gaan bekleden. Op deze posten stapelen
ze soms blunder op blunder en
sommige functioneren zelfs als
ordinaire stroman/vrouw. Dat is
absoluut politiek, maar zeker geen
democratie.

Ik kan nog vele bezwaren
opnoemen tegen het democratische
systeem in Nederland op dit moment,
maar ik wil even nu uiteenzetten
waarom ik Plato in de titel noemde.
Plato noemt namelijk aristocratie -
regering van de meest wijze mannen -
als beste staatsvorm. Nu is het eigenlijk
ongepast om zomaar Plato erbij te gaan
halen, maar het gaat me even om een
alternatief voor democratie. In mijn
optiek is democratie niet het grootste
goed, maar simpelweg het beste
alternatief voor chaos en anarchie.

Echter, wanneer het democratische
proces zoveel gebreken toont en zo
gefrustreerd wordt als op dit moment
in Nederland gebeurt- ik heb nog lang
niet alle gebreken en bezwaren
genoemd - vraag ik me af of we niet
moeten zoeken naar een alternatieve
staatsvorm, of datwe onze definitie van
democratie wat moeten aanpassen.
Natuurlijk is democratie een ideaaltype
en zul je het ideaal nooit bereiken. Maar
als in Nederland democratie eigenlijk
gewoon betekent dat het volk eens in
de vier jaar de gang naar de stembus
mag maken en dat vervolgens de
baantjes weer verdeeld worden, vraag
ik me af of we er niet beter aan doen de
baantjes dan maar te verdelen over de
meest wijze mannen en vrouwen van
het land in plaats van de meest
'vriendjespolitiek-bedrijvende' mannen
en vrouwen in Nederland. Hoe je die
wijze mannen en vrouwen vervolgens
gaat controleren ga ik hier nu niet
behandelen, maar daar valt wel een
mouw aan te passen.

Concluderend kan ik stellen
dat mijn frustraties over het
democratische systeem leiden tot
serieus nadenken over de geldigheid
van democratie in Nederland. Zeker
omdat ik me mateloos irriteerde aan de
zittende 'democraten' die de enige
persoon die in lange tijd effectief zijn
democratisch recht uitoefende
weghoonden en zwartmaakten omdat
ze hun eigen positie in gevaar zagen
komen. Politiek is vuil en dat accepteer
ik, maar ik accepteer niet dat onder het
mom van democratie ondemocratische
processen plaatsvinden en een
gezonde sceptische houding vind ik
dan ook broodnodig.

B estuurlijke aernieuzuitrg - biju oorbeeld

gebnik aan referendn eru ICT - nrcet leiden
tot directere dentocratie. Of dit ideaal te

aenoezenlijken is zal ik in een aolgend stuk
ssn bod Inten konten. Een shtk insturen ouer

dit ondenuerp kan natuurlijk ookl

Noten
t http:/istatline.cbs.nl/StatWeb (uitslag Tweede

kamer verkiezingen 2003)
2 http://statline.cbs.nl/StatWeb (politieke

participatie)Vernieuwing: de stemmachine

Peter Kasbergen
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ICT-vernieuwitg & Overheid
"Consensus onmogelijk bij informatiemanagement horizontalisering. Hiermee bedoelt hij

datalle actoren in de beleidsarena door
de ontwikkelingen op gebied van ICT
steeds meer qua kennisniveau naar
elkaar toe trekken met als gevolg een
toenemende horizontale verantwoorde-
lijkheid. ICT vergroot ook de
transparantie van de overheid en de
burgers (of organisaties) zijn niet meer
bewust onwetend te houden door
overheden. Deterritorialisatie en
virtualisering zijn de tweede en derde
trend die de commissiebeschrijft. Alles
wordt niet meer (zoals boven
besproken) aan tijd en ruimte gebonden
en kanvirtuele vormen aannemen. Dit
kan belangrijke, vaak juridische,
gevolgen hebben. Wat te denken rf!
iemand die vanuit het buitenlant,
meestal een klein eilandenstaatje, een
goksite op het internet aanbiedt die
volgens de Nederlandse wet niet mag
worden gevoerd. Is de Nederlandse
bezoeker dan strafbaar? Is de aanbieder
strafbaar als hij bewust op een

Nederlandse doel-
groep mikt?

Als laatste
belangrijke ont-
wikkeling noemt de
commissie nog de
voor de hand liggende
versnelling. Alle
tegenwoordige trends
ontwikkelen zich nu
in decennia, terwijl
men bijde industriQ)
samen-levrng sprak
over ontwikkelingen
van honderdenjaren.

Goed, dit waren een aantal
ontwikkelingerL maar wat kunnen we
hier mee? Ik wil nu een punt eruit
lichten dat ik het belangrijkste vind en
dit nader bekijken, namelijk de vrijheid
om informatie vrij van tijd en ruirnte te
krijgen. Grafisch zietde overheid er dan
uit als in het figuur dat op de volgende
pagina isweergegeven.

Iedere burger kan waar dan ook
en wanneer dan ook bii de overheid
terrecht voor informatie. Het probleem

is alleen hoe overheden met die
informatieverstrekking ddn en de
informatielevering v6n de burgers om
gaan. Kortorn hoe kunnen overheden

informatie het beste managen?

Op 27 augustus 200L presenteerde de commissie Doctors Van
Leeuwen haar rapport met als titel "Butger en overheid in de
informatiesamenleving" . Een zoveelste rapport zou je kunnen
zeggendat past in de Nederlandse poldercultuur. Een rapport van
compromis en vol idee€n hoe het zou kunnen. Toch verschilde dit
rapport volgens mij van de rest die op de stapel liggen. In het rap-
port gaat men na welke rol ICT zou kunnen gaan spelen bij de
comnunicatie met burgers. De inleiding van het rapport is opmer-
kelijk en de eerste twee hoofdstukken liegen er eveneens niet om.

Info.-atie en Communicatie
Technologien zijn naar mijn
persoonlijke mening een van dd
factoren die bepalend zullen gaan
worden bij de overheid. Het zal een
voorname rol gaan spelen bij de
overheidscommunicatie naar burgers
toe, dat wordt uitgebreid in het rapport
behandeld. ICT is eveneens een
belangrijke (toekomstige) factor die een
grote rol gaatspelen bij de vernieuwing
van het openbaar bestuur. In dit artikel
wiul ik uiteenzetten wat een deel van
de rol van ICT zou kunnen worden
binnen de overheid en wat de gevolgen
zijn van de integratie van ICT. Allereerst
zal ik kort enkele punten uit het rapport
Doctors van Leeuwen aanhalen,
waarna nader zalwordeningegaan op
66n detail: informatiemanagement.
Eindigend zal het stuk worden
afgesloten met een nieuwe kijk op "the
big picture" die in het rapport wordt
beschreven.

Als eerste wordt in het rapport
Doctors Van Leeuwen de opmerking
gemaakt dat wij ons tegenwoordig in
een transformerende samenleving
bevinden. Waren we in het begin van
de twintigste eeuw nog in het midden
van de zogenaamde industriele
samenleving, nu zitten we midden in
de "informatierevolutie". Voornamelijk
door de komst en verfijning van de
computer is er een transformeringvan
de samenleving gaande, die uiteindelijk
zal leiden tot wat Doctors Van Leeuwen
noemt de "informatiesamenleving".
H6t grote verschil fussen de oude en de

nieuwe samenleving is dat waar in de

industri€le samenleving, fysieke
capaciteiten werden vergroot, nu de

intellectuele capaciteiten worden

vergroot. lnformatie is (enzalnog meer)
onafhankelijk van tijd en ruimte
beschikbaar zijn en zal ook niet meer
enkel passief maar ook actief gebruikt
worden. De klant kan zelf kiezen wat
hij wil, waar hij het wil en wanneer hij
de informatie wil. Hoe dit voor te
stellen? Een voorbeeld: luisterde je
vroeger nog braaf naar je autoradio om
de files te horen, tegenwoordig is dit
(voor de beter ver-
dienenden onder ons)
overbodig door middel
van een ingebouwd
navigatiesysteem wat
via een GPS verbinding
dievoor je de snelste weg
uitstippelt. Hierbij
worden files en
wegversperringen auto-
matisch in acht genornen
en hoeft de gebruiker
verder niets meer te
belu isteren. Informa Lie is
dus waar dan ook en
wanneer dan ook beschikbaar, maar
belangrijker nog het is de gebruiker die
bepaalt welke inforrnatie opgevraagd
wordt, informatie " on dcnffittd" dus.
Deze technologische ontwikkeling heeft
zich in z66r korte tijd z66r snel
ontwikkeld enhet is om die rede dat de
commissie Doctors Van Leeuwen geen
langetermijnuitspraak durft te doen en
met haar rapport enkel doelt op korte
termijn.

De overheid ontkomt niet aan
dit transformatieproces zoals boven
beschreven. Doctors Van Leeuwen
schetst een aantal maatschappelijke
trends die zich tengevolge van de
informatiesamenleving met ICT
afspelen. Als eerste beschrijft hij
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Om op deze vraag antwoord te

kunnen geven is het van belang eerst
het begrip informatiemanagement
concreet en gedetailleerd te definieren.
Luitjens en Grijpink definidren het
begrip in hun boek "Overheid en
informatie - werkprocessen en
informatiestromen van de overheid" als:
"het geheel van activiteiten, gericht op
het sturen en beheersen van het
inhoudelijk, organisatorisch en
technisch ontwerpen, ontwikkelen en
instandhouden van de informatie-
huishouding. Verder zijn er volgens
hun binnen een organisatie drie actoren
die direct te maken hebben met de
invoer van in{ormatie-management : de
gebruikers, de deskundigen en het
management zeTf . De deskundigen zijn
de tolken die het systeem afstellen op
de wens van de gebruikers. Het
management bespreekt, eventueel
interorganisationeel, welke systemen
en hoe ze worden toegepast. Vooral als
het om ICT systemen gaat heeft het
management eam grote vinger in de pap.

En bij het management zit juist
nu ook het grote probleem, want
waaruit bestaat binnen de overheid
precies nou eigenlijk het management?
Dit zijn de politici in combinatie met
het "arnbtenaren-management" van
eeh departement. De doelen die het
systeern moeten bereiken worden door
het management bepaald, maar is
hiervoor direct ondergeschikt aan
politici. Het doel dus is onderdeel
geworden van een politieke discussie.
Luitjens en Grijpink stellen dat er
hierdoor geen nuchtere bedrijfs-
economische beslissing kan worden
genomen. Dit heeft tot gevolg dat de

inf ormatiemanagementk ea ze bij
de overheid zichbezig houdtmet
de vraag: wat is in het algemene
belang? Dit algemeen belang is
echter een ondergeschoven
kindje als gevolg van, de door
onder-getekende reeds eerder
vernoemde, "rnarketingcratie".
Mooivoorbeeld is bijvoorbeeld de
fraude in de sociale dienst. Waar
pas aan werd gesleuteld nadat
de politiek belangstellingkreeg
voor dit probleem (met "grote"
dank aan de media).. Het
probleem dat door deskundigen
reeds langer werd onderken,

werd ineens op de politieke agenda
gezet. Er is dus met andere woorden,
zo stellenLuijtjens en Grijpink vaak een

externe prikkel nodig om de zaak
grondig te hervormen.

Tot zover overhet systeem, dan
nu de informatie die gemanaged wordt.
Stone, steltin haar boek Policy Paradox
dat informatie in de politiek zelf ook
onderdeel is van de politieke discussie.
Laten we het bijvoorbeeld eens hebben
over de defini€ring van het begrip
asielzoeker. Informatiemanagement-
systemen verlangen dan een definitie
die voldoet aan Stone's "market modell'
(accuraat, concreet en volledig
gedetailleerd), maar krijgen een die
onderhevig is aan de politieke
definitiebepaling. Informatie die
ambiguitief, interpreterend, incompleet
en strategisch gemanipuleerd is. Men
verwacht dus met het een te werken,
maar in werkelijkheid krijgen
overheidsdiensten met een heel ander
slag van informatie van doen. In
concreto zouden de informatiesystemen
dan elke vier jaar als het politieke bestel
wisselt 6n wanneer de politiek dit
verlangt, de begripsbepaling aan
moeten passen in het informatie-
managementsysteem. Dat is natuurlijk
vrij moeilijk in banen te leiden.

Afsluitend wil ik terugkomen
waar het allemaal begon: de commissie
Doctors Van Leeuwen. Deze stelt dat er
een z66r dynamische periode komt in
de nieuwe informatiesamenleving. De
commu-nicatie van de overheid naar de
burger toe en orngekeerd zal radicaal
gaan veranderen. Luitjens en Grijpink
stellen echter dat
informatiemanagement bovenal

relatiebeheer inhoudt. Als de
communicatie van de burger radicaal
zal gaan veranderen, zal dit ook grote
gevolgen hebben voor het relatiebeheer
van de overheid en dus ook voor het
informatiemanagement. Informatie
managen in een overheid houdt in dat
hetopenbaar bestuur in combinatie met
de politiek samen moet bekijken hoe dat
vorm moet krijgen. Dit betekent echter
een onwelkome vorm van consensus,
wat negatieve gevolgen heeft voor het
proces of hetsysteemwaarmee men de
informatie wil gaan managen.
Vernieuwingen ICT zullen samen dus
nog voor een hoop wrijving gaan
zor ger. tussen het openbaar bestuur en
de politici.

Bronnen
Commissie Doctors Van Leeuwen , ICT en

overheid, Tweede Kamer der Staten-Generaal,

6 September 2001
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Omgeving

Oveftoid msllnromat€die
uilg€dsseld wodl tusson de

v€6.hillend€ actor€n (burgeG
en oq.) in de omgo$nq.2

In de figuur wordt de overheid voorgesteld als
een "black box" die wederzijdse informatie-
uitwisseling heeft met zijn omgeving. De manier
waarop de inlormatie intern wordt verwerkt, is
onbekend.

Hennie Hoenderbos
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tabiliteitbinnen de tPim ?

Welke inr:loed hebben hidrarchie,
Ieiderschap en retorica gehad op de

De dader ligt op het kerkhof
lnstabiliteit binnen de Liist Pim For tuqn

Als men het heeft over de grootste vernieuwingsgolf die zich de
laatste jaren heeft afgespeeld op politiek gebied, is het wel de
opkomst van de 'leefbaar-partijen'. Met name de Lijst Pim Fortuyn
(LPF) heeft op nationaal gebied naam gemaakt. Dat het succes
slechts van korte duur was, geeft aanleiding tot het stellen van een
verscheidenheid aan vragen. Met name de oorzaken van de
teloorgang van de enige leefbaar-partij die een aanzienlijk aantal
zetels wist te verwerven in de Tweede Kamer zijn een interessant
aandachtspunt. Men zou zich kunnen afvragen wat de rol is die de
organisatiestructuur heeft gespeeld. Deze kan een partij stabiliteit
bieden, maar kan tevens gedaagd worden, met instabiliteit als
gevolg. In deze context heb ik gekeken naar de invloed van een
drietal factoren op de organisatiestructuur en daarmee de stabiliteit
van de Lijst Pim Fortuyn. Hieronder volgt een korte bewerking
van het onderzoek dat ik in het kader van mijn
propedeusewerkstuk heb uitgevoerd.

In het geval van de LPF zijn er met
betrekking tot de organisatiestructuur
in ieder geval drie factoren die
onderzocht kunnen worden. Allereerst
is gekeken naar de invloed van de
aanwezigheid van hi€rarchie, een
organisatiefacet dat Nederland gewoon
is in het Openbaar Bestuur.1 Hieruit
voortvloeiende stabiliteit zal in de loop
van de tijd echter, onder invloed van
verschillende krachten, onder druk
kunnen komen te staan. De
partijstructulJr zou hier evenzeer de
oorzaak van kunnen zijn.Zo zou men
de hi€rarchische verhoudingen
kunnen gaan betwisten, of zou de
aanwezigheid van een dominante dan
wel krachteloze leider een factor
kunnen zijn die tot strubbelingen leidt.
De bestaande structuur kan gedaagd

worden door individuen of groepen die
daar een bepaald belang bij hebben. Dit
zullen zij proberen te articuleren om
steun voor hun roep om verandering te
mobiliseren. Binnen de politieke arena,
dus ook binnen politieke partijen, speelt
zich volgens Deborah Stone nu eenmaal
een constante strijd om idee€n af. Met
ambiguiteit kan een leider zijn partij
echter bij elkaar houden. Bij ernstige
discussies zou deze kracht te zwak
kunnen zijn, zodat de stabiliteit
verstoord wordt.2 Naast hidrarchie en
het inzetten van retoricamiddelen moet
er in dit geval ook gekeken worden naar
leiderschap. De LPF was immers
opgezet rondom "de Grote Leider".3

Hoe valt dit nu allemaal in een
theoretisch kader te vangen? Het
centrale aandachtspunt in de analyse,
de hiErarchie, is bekeken aan de hand
van theorie€n van Peter Blau. In zTjn
boek' Formnl Organizations' beschrijft hij
samen met Richard Scott welke de
effecten zijn van een bepaalde opbouw
van de hi€rarchie. Bovendien krijgt het
soort leiclerschap dat daarbij
gehanteerd wordt ook aandacht.
Vervolgens zal eenen ander duidelijk
worden gemaakt rondom processen
van retorica aan de hand van het boek
' P olicy P nradox' v anDeborah Stone. Dit
kader leidt tot de volgende
onderzoeksvraag:

Max Weber gaf al aan dat er
naast de formele positie meerdere
factoren van invloed zijn op het
uitoefenen van effectief leiderschap.
Instabiliteit ontstaat echter als er
meerdere bases voor legitimiteit
bestaan. Waar komt d9 legitirniteit voor
leiderschap nou uitvoort en welke rol
speelt de hi€rarchie hierbij?

Een grote psychologische
afstand tot de leider, veroorzaakt door
een kleine span of controla met veel
hierarchische niveau's, of een grote
span of control met weinig
hi€rarchische niveau's, kan tot minder
controle door de leider en meer
autonomie bij de ondergeschikQi
leiden. Horizontale comm unicahie d ient
de loyaliteit tussen de ondergeschikten
te bevorderen. Bovendien, een leider die
beschikt over formeel en informeel
gezag kan zowel de verticale als
horizontale loyaliteit bevorderen.
Echter, de verticale loyaliteit zou wel
eens belangrijker kunnen zijn dan de
horizontale.

Als er instabiliteit ontstaat,
treden processen op van het formuleren
van groepsstandpunten en het
mobiliseren van steun. Doordat
iedereen andere interpretaties en
motieven heeft, is het vaak moeilijk
groepsstandpunten te formuleren. Het
gebruiken van ambiguiteit (door de
leider) kan hier uitkomst bieden. Dit
kan er evenwel toe leiden dat het
objectieve groepsstandpunt niet meer
duidelijk is vast te stellen. Interpretatie
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en representatie dragen hier tevens tot
bij. Leiders kunnen steun mobiliseren
door gebruik te maken van ambiguiteit
subjectieve articulatie en sociale en
emotionele invloeden.

Uit de gebeurtenissen zoals
beschreven in'In de ban aan Fortuyn',
het boek van Jutta Chorus en Menno de
Galan, werd duidelijk hoe de
dramatische teloorgang van de LPF
plaatsvond. De rolvan Fortuyn en later
Herben en Wijnschenk werden
toegelicht, alsmede de hierarchische
opzet en de interne relaties. Deze zijn
echter te omvangrijk om hier uitgebreid
te behandelen.

Samenvattend kunnen echter
een aantal algemeenheden verwoord
worden. In de eerste periode -van 13

februari 2002 (oprichting LPF) tot 6 mei
2002 (moord op Pim Fortuyn)- bleek dat
er reeds vele spanningen bestonden.
Men werkte erg autonoom van elkaar,
kon slecht metelkaar opschieten en de
communicatie liet te wensen over. Dat
men bij elkaar bleef was slechts omdat
iedereen zich in dienstvan Pirn Fortuyn
had gesteld. In de tweede periode -van
6 tot 15 mei 2002 (Tweede Kamer-
verkiezingen) - ontstond er een
machtsvacuiim. Er ontstonden
spanningen over het leiderschap. De
laatste periode - van 15 mei tot 16 ok-
tober 2002 (val kabinet Balkenende I)
is het intern een chaos geweest. De
partij viel van de ene crisis in de andere,
door geruzie binnen en tussen fractie
en bestuur. De bewindslieden werden
als laatste bij de interne verdeeldheid
betrokken, hetgeen leidde totde valvan
hetkabinet.

Welke van de onderzochte
factoren waren nu van invloed geweest
op de stabiliteit binnen de Lijst Pim
Fortuyn? Hoe droegen de opzdt de rol
van Fortuyn en de machtsstrijd na zijn
dood bij tot de puinhopen binnen de
parnj?

Uit de eerste periode wordt
duidelijk dat de centrale rol van
Fortuyn twee gevolgen heeft gehad.
Allereerst was er sprake van een sterke
verticale, op hem gerichte, loyaliteit.
Deze oversteeg, ten tweede, de
horizontale loyaliteit, voor zover die al
aanwezig was. De door Fortuyn
gewenste aanpak ("Ik doe het kunstje,
jullie zijn het circus") zorgde voor een

autonoom werkende organisatie, die
bovendien was samengesteld uit
mensen die elkaar nauwelijks kenden
of mochten. In de tweede periode
verdween de verticale loyaliteit door het
wegvallen van Fortuyn. De basis voor
processen van articulatie en mobilisatie
was gelegd. In de laatste episode
ontsponnen de mobilisatieprocessen
zich tot een machtsstrijd. Het
fundamentele gebrek aan loyaliteit en
communicatie hadden geleid tot vele
gespannen en complexe relaties. De
autonome structuur was niet langer
bruikbaar, doordat iedereen zich met
elkaar bemoeide, elkaar wantrouwde
en zoveel mogelijk macht trachtte uit te
oefenen. Fortuyn had in feite de
vuurstenen voor de brandstapel al
klaargelegd. De trekker die Volkertvan
der G. overhaalde stak hetvuurtje aan.
De ledenvan de LPF blevenvervolgens
het hout aandragen.

Met dit onderzoek is het laatste
woord natuurlijk nog lang niet gezegd
over de Lijst Pim Fortuyn. De analyse
is hier dan ook beperkt tot slechts een
aantal factoren. Het verdient zeker
aanbeveling om in de nabije toekomst
deze analyse verder uit te diepen en
meer factoren in beschouwing te nemen.
Wellicht lag de turbulente geschiedenis
van de LPF al vast door het soort partij
dat ze was. In dit verband is het
wellicht interessant te kijken in
hoeverre er bij de LPF sprake was van
een' catch-all' -p ar ttj, zoals beschreven
door Kirchheimer.5 Verder lijkt het mij
allerzeerst interessant de (verandering
van de) organisatiestructuur aan de
hand van de statuten nader uit te
diepen. Dit zljn slechts enkele idee€n.
De mogelijkheden zijn wat dit
onderwerp betreft eindeloos en voor het
merendeel zeker de moeite waard om te

onderzoeken.
De oorspronkelijke opzet rond

Fortuyn leidde er dus toe dat de partij
na zlin wegvallen op losse schroeven
stond. Dat het echter ontbrak aan een
leider ii la Fortuyn en aan de wil van de
partijleden eensgezind op te treden,
leidde tot een machtsstrijd. Deze leidde
de LPF tot haar eigen teloorgang. Wat
zo veelbelovend en explosief begon,
leidde via een pad van vallen en
opstaan tot de val die niemand binnen
de partij wilde. Die vele kiezers niet
wilden. Die Pimnietgewild had. Maar,
om met de woorden die Pim Fortuyn
zelf gebruikte -om de mentaliteit van
de Paarse kabinetten te schetsen- te
spreken: De dader van de puinhopen
ligt gewoon op hetkerkhof; we hebben
het weer eens met z'n allen gedaan.6

Noten
1 Andeweg & lrwin, 2002,51-52
2 Stone, 2002,243-245
3 Chorus & De Galan., 2002,162
a onder een span of control wordt hier verstaan:

de reikwijdte van het gezag van een leider
5 Koole, 378
6 Fortuyn, 2002,184
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Ge dualiseerde verhoudingen

Per 7 maart 2002 is het dualistische model voor gemeentebestuur
ingevoerd. Dit gebeurde naar aanleiding van het rapport-EIzinga:
'Dualisme en lokale democratie'. De staatscommissie-Elzinga heeft
onderzocht welke verbeteringen in het functioneren van het
gemeentebestuur aangebracht konden worden. Dualisering van het
gemeentebestuur heeft onder andere veranderingen in de
verhouding fussen topambtenaren en gemeenteraadsleden van de
gemeente teweeggebracht. Het onderstaande artikel is een
bewerking van het propedeusewerkstuk van student
bestuurskunde Richard Roos waarin hij onderzoekt hoe die
verhoudin gen zljn veranderd.

Om cle.rerhouding en veranderingen
fu ssen raadsleden en topambtenaren te
kunnen benoemen is vooral gebruik
gemaakt van het boek Leaderschip at the

Apex v anP.E Mouritzen en J.H. Svara.
Topambtenaren definieer ik in dit stuk
als directeuren van verschillende
diensten binnen het ambtelijke
apparaat van een gemeente. Mouritzen
en Svara onderscheiden vier modellen
voor verhoudingen tussen raadsleden
en topambtenaren. In het eerste model
- het gescheiden rollen model - zijn
functie en werkveld van ambtenaar en
raadslid strikt gescheiden en is de
ambtenarij ondergeschikt aan de raad.
De politiek bemoeit zich totaal niet met
de uitvoering en de ambtenaren doen
strikt wat hen is opgedragen. Bezwaar
tegen dit model is dat de raad en
ambtenarij elkaar niet kunnen steunen
in dit model en ze elkaar in de praktijk
altijd op enige manier zullen
beurvloeden.l In het tweede model - het
autonome ambtenaar model - wordt er
uitgegaan van politici die zich niet met
de ambtelijke uitvoering bemoeien,
maar de ondergeschiktheid van
ambtenaren wordt in twijfel getrokken.
Ambtenaren kunnen zich zover buiten
het bereik van de politiek begeven,
zodat zeniet te controleren zijn voor de
politici. De ambtenaren kunnen dat
omdat ze eerr (te) grote voorsprong in
gespecialiseerde kennis en ervaring
hebben op raadsleden.2 In het derde
model - het responsieve ambtenaar
model - wordt ervan uitgegaan dat
ambtenaren in principe ondergeschikt
zijn aan de raad maar wel politiek
meedenken. Enerzijds bemoeien politici

zich ook direct met de uitvoering en
vervullen daarmee een ambtelijke rof
anderzijds geven ambtenaren ook
politiek getinte feedback aan de
regerende politici.3 Tenslotte is er in het
vierde model - het overlappende rollen
model - sprakevan wederzijdse invloed
tussen raadsleden en ambtenaren.
Beide komen op wederzijds terrein.
Enerzijds is de ambtenaar betrokken bij

bepaalde politieke keuzes, anderzijds
worden sommige detailkeuzes soms op
het politieke vlak gemaakt. Ambtenaren
en raadsleden hebben elkaar nodig en
zljn op gelijk niveau afhankelijk van
elkaar. Op een dergelijke manier gaan
ze dan ook met elkaar om.a Door de
verhouding tussen raadsleden en
topambtenaren voor en na de
dualisering van het gemeentebesfu ur te
beschrijven kan geconstateerd worden
6f en hoe de verhouding is veranderd.

Wat beheft de onderdelen van
het rapport-Elzinga die voor de
verhoudingen tussen raad en
topambtenaren van belang zijn.

Hiervoor geldt allereerst dat de
bestuurstaken in het dualistische
stelsel zoveel mogelijk geconcentreerd
worden rond het college van B en W.
Hiertoe is de grondwet gewijzigd, de
algemene autonome bestuurs-
bevoegdheid verschuift van raad naar
colleges, de raad verliest haar
bestuurlijk primaat.6 De commissie-
Elzinga ziet het als noodzakelijk dat
politiek en ambtenaren zich wezenlijk
herori€nteren. Het ambtelijke apparaat
gaat zich meer dan voorheen richten op
de ondersteuning van het college.T De
verantwoordelijkheid voor een
adequate ambtelijke ondersteuning
komt bij de burgemeester te liggen.8 V66r
de invoering van het dualistisfi
stelsel gaven ambtenaren cluidelf,r
inhoudelijke ondersteuning aan de
fracties. Raadsleden maakten hier
echter weinig gebruik van.e In de
nieuwe situatie heeftieder raadslid een
weftelijk recht op ambtelijke bijstand.
Aan deze verplichte ambtelijke
ondersteuning wordt voldaan door het
aanstellen van een raadsgriffie. Met het
aanstellen van een griffie vervalt de
ondersteunende taak van de
gemeentesecretaris wat betreft de raad.
Echter, "betreft het verzoeken om
feitelijke informatie of om
gespecialiseerde assistentie, dan moet
de griffier een beroep op de'gewone'
ambtelijke organisatie kunnen doen".10

Om te kunnen onderzoeken of
de verhouding tussen raadsleden f:
topambtenaren is veranderd door de
dualisering is eerst de situatie in de
gemeente Leiden onderzocht. Dit is
gebeurd door middel van een interwiew
met dhr. W. van der Hoeven. Van der
Hoeven was tot en met 1 januari 2003

de hoogste ambtenaar van de dienst
Bouwen en Wonen van de gemeente
Leiden. In die hoedanigheid heeft hij
de situatie v66r en n6 de invoering van
het dualistische stelsel van nabij
meegemaakt.

Als onderdeel van de
dualisering is in Leiden in de
raadsvergadering van maandag 17
februari 2003 de Verordening
Ambtelijke Bijstand en Fractie-
ondersteuning aangenomen. Hierin
wordt de ambtelijke bijstand voor
raadsleden uitgewerkt. In het geval van
het verstrekken van feitelijke informatie
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geldt dat de raadsleden zich nog altijd
rechtstreeks tot ambtenaren kunnen
wenden. Ook mag de ontwerper van
een raadsvoorstel te allen tijde feitelijke
informatie verstrekken aan de raad en
de raadsleden. In alle andere gevallen
moeten raadsleden zich eerst aan de
griffie richten bij een verzoek om
feitelijke ambtelijke bijstand. Wanneer
de griffie niet aan het gevraagde kan
voldoen richt zij zich tot de
gemeentesecretaris en wanneer er geen

sprake is van belemmering dan draagt
de gemeentesecretaris zorg voor het
verlenenvan de gevraagde bijstand. De
gerneentesecretaris verwijst dan door
naar de directeur, naar de door de
directeur aangewezen ambtenaar of
naar de bestuursadviseur.
Medewerkers van de ambtelijke
organisatie mogen slechts na
toestemming van hun leidinggevende
andere dan feitelijke informatie
verlenen.ll

In het interview met dhr. van
der Hoeven kwamen de volgende zaken
naar voren. Met de invoering van het
dualistische stelsel is de raad op grotere
afstand van de organisatie gekomen.
Was de raad voorheen het hoogste
gezagsorgaan van de bestuurlijke
organisatie, nu is dat het college
geworden. Dit betekent voor de
topambtenaren datzij volledig door het
college worden gestuurd. Daar waar
dat vroeger - indirect - ook door de
raad gebeurde. In de nieuwe situatie
stelt de raad enkel de kaders. Hetcollege
maakt er beleid van en voert het uit dat
is de formele situatie en zo functioneert
het ook wat betreft de ambtelijke
organisatie. De raadsleden zijn nu, na
invoering van de dualisering, in de
eerste plaatst op de griffie aangewezen,
en pas in latere instantie eventueel nog

op de ambtenarij. Meer nog dan
voorheen wordt de wethouder de
bestuurder en de ambtenaar zijn
assistent. De contacten ,tussen
raadsleden en topambtenaren waren al
zeer beperkt maar worden nu minimaal.
De topambtenaars is ook alleen
ge'rnteresseerd in de wethouder, die stelt
hem immers aan en ontslaat hem
evenfueel. Voor de topambtenaar is er
weinig veranderd. Hij is hoogstens wat
eenzijdiger op de wethouder gericht.
Daar waar de topambtenaar in het
verleden op de raad was gerichf was
dat altijd via de wethouder. In de
contacten tussen raadslid en
ambtenaar vormt de griffie voortaan een
extra schakel. De bestuursmedewerkers
van de commissie onderhandelen met
de griffie over de agendapunten en
dergelijke, behalve dat loopt ook de
informatieaanvraag van raadsleden via
hen. De directe relatie die voorheen
bestond is daarmee teruggedrongen tot
enkel de vragen naar feitelijke
informatie. De contacten die er zijn, zijn
te verdelen in twee categorie€n. De
eerste is de directe informatieaanvraag
door raadsleden, dit kwam uiterst
incidenteel voor. Dit geldt voor zowel
voor als na de invoering van het
dualistische stelsel. De tweede
mogelijkheid is contact via de
commissie, waarbij de topambtenaar als
ambtelijk adviseur de wethouder
bijstaat. De ambtenaar gaat dan over
hetinhoudelijke deelvan de vragen die
worden gesteld. De mate van
participatie van de ambtenaar is
overigens sterk afhankelijk van de
wethouder. In de oude sifuatie was er
nog wel sprake van dat de
topambtenaren uitgebreid uitleg
moesten geven bij stukken die over de
bedrijfsvoering van de ambtelijke
organisatie gingen. In de nieuwe
situatie is dit sterk beperkf omdat de
verantwoordelijkheid voor de
bedrijfsvoering grotendeels naar de
wethouder is verschoven. Een enkele
keer komthetvoor dat op ingewikkelde
onderwerpen de ambtenaren zelf een
toelichting geven ir-t de vorm van een
presentatie.

Concluderend kan worden
gesteld dat in de formele verhouding
fussen topambtenaar en raadslid, het
raadslid nogverder op afstand is komen

te staan. De raadsleden krijgen hun
informatie in de nieuwe situatie in
eerste instantie van de griffie en krijgen
op die manier nog minder met de
topambtenaren te maken. Voor de
topambtenaren is er weinig veranderd,
zij zijn hoogstens nog meer op hun
wethouder gericht dan voor de
invoering van de dualisering. E6n van
de weinig concrete verschillen is dat in
de oude situatie de topambtenaren
nogal eens uitgebreid uitleg moesten
geven over stukken met betrekking tot
de bedrijfsvoering van de ambtelijke
organisatie. Daar de
verantwoordelijkheid hiervoor na de
invoering van de dualisering
grotendeels naar de wethouder is
verschoven komt dit nu niet meer voor.

De verhouding tussen
raadsleden en topambtenaren, zowel
v66r als n6 de invoering van de
dualisering, laat zich het best
omschrijven door het gescheiden rollen
model van Mouritzen en Svara. De
eerste twee kenmerken van het
gescheiden rollen model zljn
ondergeschiktheid en scheiding van
ambtenaren en politici. Er was altijd al
sprake van strikte scheiding tussen
raadsleden en topambtenaren, waarbij
de topambtenaren hidrarchisch
duidelijk ondergeschikt waren. Dat is
sinds de invoering van de dualisering
alleen maar versterkt. De topambtenaar
heeft nauwelijks contact met
raadsleden en is van mening dat hij
boven alles is ingehuurd om de dingen
te doen die de wethouder of de raad (via
de wethouder) hem opdraagt. De
topambtenaar richt zich op de feiten en
laat de discussie over waarden geheel
aan raad en wethouders. Wanneer de
topambtenaren aan het woord zijn in
de richting van de raadsleden gaat het
dan ook puur om inhoudelijke
kwesties. De politieke overtuiging van
de topambtenaar is niet aan de orde en
doet in het geheel niet ter zake.

Tot zover de Leidse situatie,
wnmeer het gaat over de vraag of deze
resultaten ook naar andere middelgrote
steden in Nederland kunnen worden
vertaald, dan springt er 66n kenmerk
uit: de typisch Leidse
portefeuillecultuur. Het bestuur is hier
minder collegiaal dan elders en dat
heeft als resultaat dat de wethouders
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sterker gehecht zijn aan de inhoud van
hun portefeuille. Hierdoor komen
raadsleden minder snel, dan elders, aan
hun kaderstellende taak toe en ook is
het niet ondenkbaar dat de raadsleden
minder ambtelijke bijstand vragen, juist
vanwege de genoemde culfuur onder
de wethouders. Ditalles heeftechter op
zichzelf niets met dualisme te maken,
het is voornamelijk Leids. Wat betreft
de vergroting van de verwijdering
fussen topambtenaren en raadsleden
als gevolg van de formele
structuurwijziging in de gemeente geldt
mijns inziens wel dat deze vertaald kan
worden naar andere middelgrote
gemeenten in Nederland. Dit is
eenvoudigweg een gevolg van de
invoering van de concrete, wettelijk
vastgelegde, gedualiseerde structuren.

Dit artikel is een bewerking door Peter
Kasber gen a nn lrct pr opedeusaoerkstuk u on
Riclnrd Roos. De redactie uan de BB dankt
Riclurd aoor zijtr toestemming hientoor.

Noten
1 Mouritzen, PE. en Svara, J.H.,

Leaderschip at the Apex,eerste druk, Pittsburgh,

University of Pittsburgh Press, 2002: 31-33
2 Mouritzen en Svara, 2002: 35-36
3 Mouritzen en Svara, 2002: 36-39
4 Mouri2en en Svara, 2002:38-42
5 Stroosnijder, 1., De gemeente vernieuwt,
Dualisme en lokale democratie: verkorte uitgave
rapport Staatscommissie Dualisme en lokale

democratie, eerste druk, Alphen aan den Rijn,
Samsom,2001: 15-16
6 Stroosnijder 2000: 137
7 Stroosnijder, 2000: 45
B Stroosnijder, 2000: 38
e Stroosnijder, 2000: 7 4
10 De Vernieuwingsimpuls Dualisme en lokale

democratie,

Het wetsvoorstel dualisering gemeentebestuu r :
wat verandeft er en wanneer?

, eerste druk, Den Haag, VNG Uitgeverij, 2001:44
11 Verordening Ambtelijke Bijstand en
fractieondersteuning : gemeentelijke stukken, nr. :

03.0006, dienst BD

Gemeente Leiden, 2003.

Helaas zijn blj de vorming van het
kabinet een paar andere zaken, die ook
van belang zijn voor vrouwen over het
hoofd gezien. Ik zal hethier niet hebben
over het emancipatiebeleid dat onder
Balkenende-I al een farce was
geworden. Onder Balkenende-Il valt
emancipatie en gezinsbeleid onder
CDA-minister De Geus, die waar-
schijnlijk noch aan het 66n noch aan het
ander iets zal doen.

Ook het aandeel van vrouwen
in de politiek zou op termijn toch nog
kunnen dalen als de voornemens van
het kabinet, met het door D66 nu voor
de zoveelste keer gereanimeerde plan
om over te gaan op een districtenstelsel,
worden gerealiseerd. Districtenstelsels
pakken negatief uitvoor de kansen van
vrouwen en minderheden. Datkomt niet
omdat kiezers nu een keer liever op
blanke mannen stemmen, maar omdat
ook in districtenstelsels kiezers
stemmen op kandidatenvan partijen die
worden geselecteerd door plaatselijke
afdelingen. Die selectiecommissies
nemen liefst een blanke man, met een
degelijk gezin achter zich. Vrouwen,
homoseksuelen en kandidaten uit
etnische minderheden worden - vaak
ten onrechte - gezien als minder
kansrijk. In Italie, dat een aantal jaren
geleden van een proportioneel op een
districtenstelsel overging, is het aandeel
vrouwen in de politiek aanzienlijk
gedaald.

Waarom dan toch een
districtenstelsel? Die wens kwamin de
Nederlandse politiek op in de jaren

zestig: het was een belangrijk
programmapunt van D66 en had toen
ook aanhang binnen PvdA. In de
Nederlandse politicologie golden het
Amerikaanse en het Engelse politieke
systeem in die jaren als het neusje van
de zalm, omdat het politieke debatten
zo fijn polariseerde. De meerder-
heidstelsels in beide landen bieden de
kiezer steeds maar een beperkte keus.
Wie de meeste stemmen haalt in een
district wint, waardoor een geforceerde

meerderheid ontstaat die kleine
partijen vanzelf uitschakelt. In een
proportioneel stelsel is kiezen
ingewikkelder, omdat meerderheden
niet v66r maar nii de verkiezingen
gemaakt worden en er veel
mogelijkheden zijn voor coalitie-
vorming. Voor Angelsaksische
onderzoekers sprak vanzelf dat het
eigen systeem superieur was en
Nederlandse politicologen van het
eerste ttJr, zoals Daudt en Van Thijn
in de PvdA en Gruijters inD66 vonden

Het districtenstelsel in de recycling

Het hoge percentage mannen in het kabinet Balkenende-I bracht
afgelopen jaar een groot aantal vrouwen in het geweer. We leken
inderdaad even terug in de jaren vijfttg, toen het strakke mannelijke
regeringszwart slechts werd geaccentueerd door de mantelpakjes
van Marga K1omp6. Pleidooien voor meer vrouwen in de politiek
waren in de jaren zeventig vooral eenzaakvan links, maar nu waren
het voornamelijk de rechtse vrouwen die, met Neelie Kroes voorop,
vonden dat dit echt niet kon. De linkse partijen deden het dan ook
nog steeds prima, qua vrouwen. De daling van het aandeel vrouwen
in de Tweede Kamer kwam door de WD en vooral door de LPF,
die praktisch alleen mannen op de lijst had. De vrouwenlobby van
2003 had succes: Balkenende-Il zit weer goed in de
damesbewindslieden 

G,

Peter Kasbergen &

Richard Roos

:

dat ook. De opkomst van eigen
verkiezingsonderzoek in Europa bracht
meer waardering voor politieke stelsels
waarin de kiezers uit meer dan twee
kleuren kunnen kiezen en waarin ook
minderheden, vanwelke soort dan ook,
een stem hebben.

Het districtenstelsel maakte
jarenlang weinig kans in Nederland,
omdatzowelhetCDA als deWD tegen
waren. In 1989 kwam er echter een
gouden kans. Het CDA dumpte na acht
jaar regeren de WD en stapte over op
de PvdA als coalitiepartner. D66 deed
mee aan de coalitiebesprekingen, maar
werd in de steek gelaten door de PvdA
en bleef buiten het kabinet. Fractieleider
Van Mierlo buitte de schuldgevoelens
van beide regeringspartijen uit door in
het debat over de Regeringsverklaring
te eisen dat er een serieuze sfudie naar
politieke en bestuurlijke vernieuwir-rg
zou komen. Het resultaat daarvan werd
de commissie-Deetmanl: bestaande uit
de fractievoorzitters van alle partijen.
Die stelde een lijst op van knelpunten
in het politieke en bestuurlijke
appar aat, waarna vervolgcommissies
op deelgebieden aan de slag gingen.

De commissie-De Koningl zou
kijken hoe het kiesstelsel zo verbeterd
kon worden,'dat kiezers zich meer
betrokken zouden voelen bij de politiek.
De Leidse hoogleraar R. Andeweg
werd aangesteld als deskundige, maar
helaas bleek uit de vele cijfertjes die hij
aanhaalde dat een districtenstelsel
helemaal geen verbetering opleverde3.
Daarin haakt een groot deel van de
kiezers, met name de aanhangers van
minderheidsvoorkeuren uiteraard,
helemaal af, omdat ze in een district
worlen waar altijd dezelfde partij wint.
Veel mensen voelen zich dus helemaal
niet vertegenwoordigd. Dit soort
effecten zijn minder als wordt gekozen
voor grote districten met meerdere
kandidaten, maar daardoor verdwijnt
ook de helderheid die juist beoogd
werd. D66 week uit naar het Duitse
model: de helft proportioneel en de helft
via districten. Dat combineert echter de
nadelen van beide systemen: maximale
onduidelijkheid, toch vertekening van
kiezersvoorkeuren en de kiezers voelen
zich echt niet meer betrokken.

De commisie-De Koning
adviseerde aan de Tweede Kamer om

het kiesstelsel te laten zoals het was.
Daar werd ze echter met hoon
overladen: vooral de woordvoerders
van D66 enPvdA weigerden te-geloven

dat politicologisch onderzoek uit wees
dathet Nederlandse stelsel eigenlijk zo
gek nog niet was. Professor Andeweg
werd terug gestuurd om zijn huiswerk
nog eens over te maken, maarhij kwam
enige maanden later toch terug met
dezeHde boodschap. De Tweede Kamer
reageerde deze keer watfermer: zowbl
WD als CDA meldden datzeD66 alle
ruimtehadden gebodery maar toch echt
vonden dat dit geen goed voorstel was
en daarmee was het even van de baan.

In 1994 keerden de kansen
weer: D66 kreeg een sleutelrol in het
eerste paarse kabinet en zette het
districtenstelsel opnieuw op de
beleidsagenda. De PvdA zou er ook
voor zijn en de WD zou misschien niet
tegen zijn en D66-staatssecretaris
Kohnstamm bij Binnenlandse Zaken
zou het voorstel nu concreet maken.
Lastige politicologen die steeds maar
aan kwamen draven met vervelende
onderzoeksgegevens werden op stal
gelaten en Kohnstammvond een aantal
staatsrechtgeleerden, niet gehinderd
door kennis van het nationale en het
internationale kiezersonderzoek, die
verklaarden dat een districtenstelsel
juist een heel goed idee wasa. De zege
leek binnen handbereik.

Op dat moment kwam echter
een lobby op gang van vrouwen uit
verschillende partijen die wezen op de
negatieve effecten van districtenstelsels
voor de kansen van vrouwen. Zij
vonden gehoor bij minister Dijkstal van

Binnenlandse Zaken, toch al geen
voorstander van de plannen van zljn
staatssecretaris, die een zogenaamde
Emancipatie Effect Rapportage liet
maken. Aangezien er intussen een
behoorlijke hoeveelheid vergelijkend
onderzoek was, waaruit overduidelijk
bleek dat proportionele stelsels
gunstiger uitpakken voor zowel
vrouwen als minderheden, was de
conclusie van die rapportage geen
verrassing.

Het voorstel leed in 1996
opnieuw schipbreuk in de Tweede
Kamet'. Nu trok dePvdA, bijmonde van
voormalig Leids politicologie student
Rehwinkel, de steun aan het voorstel
in. Als het slecht was voor vrouwen,
dan kon men niet akkoord gaan. De
D66-woordvoerder was furieus over
deze dolksteek in de rug van de sociaal-
democraten en staatssecretaris
Kohnstamm kondigde aan dat hij er
opnieuw een sfudiecommissie op zolJ
zetten6.

Zevenjaar later staat het Duitse
stelsel opnieuw op de agenda van het
kabinet: De Graaf maakt een voorstel.
Ik ga weer op zoek naar een
vrouwenlobby. Gezellig voor de lange
winteravonden.

Noten
1 Commissie Deetman, bijzondere commissie

voor V raagpunte n Sta atkundige, Bestuurlijke en

Staatsrechtelijke Vernieuwing (Tweede Kamer

der Staten-Generaal), van 6 februari 1990 tot

1993
2 Commissie De Koning, externe commissie

Tweede Kamer inzake klessfe/se/,
kabinetsformatie en Eerste Kamer (Tweede

Kamer der Staten-Generaal), van 27 januari

1 992 tot 1993
3 H. van Gunsteren & R. Andeweg ,'Het grote

ongenoegen, over de klooftussen burgers en

politieK,Aremith Uitgeverij, Haarlem 1 994
a J.A. van Schagen, 'De Tweede Kamer der
Staten-Generaal, een staatsrechtelijke stud ie

over haar organisatie en werkwijze', Tjeenk

Willink, Zwolle, 1994
5 T. K. 1996-1997, 21427, nr. 158, p.39
6 J.A. Schagen, H.R.B.M. Kummeling,

'Proeve van een nr'euw l(bsstehe/l Tjeenk Willink,

Deventer, 1998
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Afsluitingsartikel
De uoortdurende cyclus r)an aernieuwing

aernieuwen? Omdst lrct moet!

Dat Politieke & Bestuurlijke vernieuwing een containerbegrip is,
is wel te merken aan de vari€teit aan onderwerpen die in het
thematisch katern aan bod komen. Een scala aan onderwerpen: van
vernieuwing van het kiesstelsel tot de implementatie van ICT bij
overheidsdiensten en dualisme op gemeente niveau. Daarbij moet
je je nog beseffen dat onderwerpen als organisatievernieuwing, de
rol van leiderschap bij vernieuwing, deregulering, privatisering,
vernieuwing in de Europese Unie, vernieuwing van instituties en
dergelijke nog niet eens aan bod zijn gekomen in het thematisch
katern.

Het doel van vernieuwing van de
overheid is het dichten van de kloof
fussen burger en overheid door betere
prestaties van overheidsdiensten en
duidelijkere voorlichfing. De vraag die
bij mrj altijd gaat spelen is, waarom nou
altijd vernieuwen? Er zijn veel
voorbeelden van vernieuwings-
projecten te noemen, die uitliepen op
een fiasco en uiteindelijk meer
problemen opleverden dan dat het
voordelen had. De privatisering van de
NS bijvoorbeeld heeft tot op heden, naar
rnijn mening, nog geen voordeel voor
de reiziger gebracht. Ook de opkomst
van de "leefbaar"partijen was eigenlijk
maar van tijdelijke aard. Wat verder
nog te denken van fiasco's als
rekeningrijden, de Betuwelijn en de
bouwputten in Den Haag.

Wat verder nog opvalt is dat
vernieuwingsprojecten in het begin als
innovatief en vooruitstrevend worden
gepresenteerd, maar dat nii het
besluitvormingsproces blijkt dat er van
de grote verandering die beoogd werd,
weinig terecht is gekomen. Lindblom
geeft hier een verklaring voor met zijn
theorie van incrementalisme (Bovens
e.a. 2001:92). In "Muddling Through"
beschrijft Lindblom dat grote
vernieuwingsplannen sterk afgezwakt
worden in het besluitvormingsproces.
Het incrementalisme betekent letterlijk
'stapsgewijs'. Beleid kan het beste
beetje bij beetje veranderen.
Vernieuwing en innovatie verstoren
vaak de status quo op zo'n manier dat
er geen draagvlak voor tot stand komt.
Draagvlak is echter noodzakelijk om
vernieuwingsprojecten te doen slagen.

Maar waarom nemen politici
hetwoord "vernieuwen" zovaak in de
mond? De realiteit wijst uit dat van
grote vernieuwing bijna nooitsprake is.
Politici willen scoren met de politieke
leus vernieuwing. Zeker nu het
(gevoelsmatig?) slecht gaat in
Nederland proberen bestuurders te
innoveren en sfuren kamerleden aan op
vernieuwing. Vernieuwing betekent

namelijk verandering. Het oude en
slechte vervangen door nieuw beleid is
de oplossing. Het woord vernieuwing
heeft een hoog "Eureka"-gehalte. Het
feit blijft dat het woord vernieuwing'an
sich' niets zegt.Daarbij komt ook dat
vernieuwing een continu proces is,
want stilstand is achteruitgang. Een
overheid die zich niet vernieuwd, kan
zich nietverbeteren. Ik heb mijn twijfels
of vernieuwing nu altijd het antwoord
is, zeker wanneer de effecten van
ingezet beleid nog niet merkbaar zijn.
De effecten van beleid zijn vaak pas op
de lange termijn te zien. De
vernieuwingscyclus is echter te kort om
de effectenvanbeleid goed te evalueren.
Toch vraag ik me af of overhedenft;,
Nederland ooit symptomen vai-r
vernieuwingsmoeheid gaan vertonen?

W
Bron
M.A,P Bovens, P. 't Hart, M.J.W. van Twist, U.

Rosenthal, Openbaar Bestuur, beleid, organisatie

en politiek, Alphen a/d Rijn, Kluwer, 200'l
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2003 -2o}4...heeft er zin on!
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Commissoris BB

Wouter:
Commissoris Onderwijs

Koen & Ksmron:
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Commissoris Activiteiten
Jeroen:

Voorzitter &
Commissoris Almonok
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De B.I.L. en Democratische en Bestuurlijke
Flervor*irg

Bestuurlijke vernieuwing en hervorming is een thema waar ook
studieverenigingen zich mee bezighouden. Bij de B.I.L. is ieder
bestuur, elk natuurlijk op eigen wljze, bezig met mogelijke
vernieuwingen. Ook moet er steeds weer ingesprongen worden
op veranderingen in de omgeving. Neem als voorbeeld de
veranderingen in het wetenschappelijk onderwijs en de komst van
de Bachelor/Master-structuur en de major/minor-combirraties.
Voor de studievereniginger. zou dit kunnen betekenen dat
studenten minder tijd beschikbaar hebben om zich in te zetten in
commissies en misschien ook minder lang verbonden blijven aan
de vereniging. Terwijl de echte gevolgen voor de B.I.L. nog
onduidelijk zljn, zijn opeenvolgende besturen en de Raad van
Advies in de weer met deze problematiek. Van dit soort mogelijke
vernieuwingen merken de leden heel weinig, dit neemt niet weg
dat opeenvolgende besturen hiermee toch steedsbezig zijn.

Een anclere wijze van vernieuwing clie
zich ook bij de B.I.L.-besturen afspeelt
is het'afzetten' tegen vorige besturen.
Elk nieuw bestuur heeft bepaalde
voorbeelden en neernt bijzonder veel
over van de oude besfuren, maar wil
toch graag zijn eiger-r identiteit creeren
en een eigen stempel op de vereniging
drukken. Dit 'afzetten' is bijzonder
positief, omdat het zorgt voor constante
vernieuwing door de gehele vereniging
heen en op veel verschillende gebieden.
Het organiseren van vernieuwende
activiteiten zoals een bedrijvenborrel
valt hieronder, maar ook het
presenteren van een nieuwe
verenigingsdas of bestuurspemir-rgen.

De sarnenstelling van de
bestuursposten wisselt ook om de
zoveeljaar; was er enkele jaren geleden
nog een aparte commissaris media, nu
heeft die plaats moeten maken voor een
commissaris onderwijs. Hetzou mij niet
verbazen als deze verdeling binnen
afzienbare tiid ook weer aan
vernieuwing toe is, de idealeverdeling
bestaat namelijk niet aangezien deze
vol kornen su bjectief is.

Ondanks deze constante
vernieuwirrgen en hervormingen wil ik
vanaf deze plek nog een kwestie uit het
verre verleden van de B.LL. oprakelen.
In het archief van de Bestuurskundige
Berichten vond ik in de editie van april

1989 een interessante bijdrage van ene
Rego Boer.

Blijkbaar is er in die periode
veel onrust onder de leden ontstaan
over de in hun ogen ondemocratische
wijze waarop een kandidaatsbestuur
wordt samengesteld. Leden die zich
kandidaat willen stellen voor een
functie kunnen dit niet op individuele
basis doen, maar moeten dit doen als
66n kandidaatsbestuur met een
complete conceptbegroting. In praktijk
betekent dit dat het oude besfuur ieder
jaar het kandidaatsbestuur samenstelt
en dit presenteert aan de Algemene
Ledenvergadering. Diverse leden

hebben toendertijd blijk gegeven van
hun onvrede hiermee en er is zelfs een
speciale commissie opgericht die tot
doel had de mogelijkheden tot
hervorming op ditpunt te onderzoeken.
Rego Boer eindigt zijn bijdrage dan ook
met de volgende opmerking:'Ik hoop
dat mijn verwachting, dat de
hervorming zal worden doorgevoerd,
uitgekomen is en dat er een nieuwe
democratische wind door de B.I.L. zal
waaien.'

Helaas voor Rego Boer is deze
democratische hervorming nooit
doorgevoerd. Ruim 14 iaar later vindt
het samenstellen en presenteren van
het kandidaatsbestuur nog steeds
plaats op precies dezelfde wijze en n\:,
steeds heeft cle ALV wefurig te kiezerr.
Ook in deze tijd gaan er wel stemmen
op dat het clemocrafisch gehalte van de
B.I.L. te wensen overlaat. Hoe dit nu
beoordeeld moet worden, laat ik in het
midden. Ik zit volgens rnij niet op de
positie orn hier objectief over te oordelen.
Frappant is l-ret wel; op dit moment zijn
wij 14 jaren verder, even zoveel
besturen verder en ondanks constante
herwormingen en vernieuwingen, blijft
de kritiek van Rego Boer actueel.
Misschien is het toch tijd voor een
nieuwe commissie'Dernocratische en
Bestuurlijke Hervorming'...?
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p.s. Komt allerr naar de ALV r);
woerrsda g 24 september in Eta bLisement
Einstein!
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Het eerste B.I-L. bestuur: toen was vernieuwirrg nog heel gewoon.
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Activiteitenagenda

Donderdag 18 september
Bedrijvenborrel Deloitte & Touche

Woensdag24 septernber
Algemene Ledenvergadering (ALV) - Bestuurswissel

Vrijdag l0oktober
Heinekenexcursie voor eerstejaars

Woensdag 22oktober
Excursie Brussel naarNAVO en COREPER

Dinsdag 4 november
L ezing Bur gemeester Rotterdam : Ivo Op stelten

Donderdag 6 tot en rnet zondag9 november: congres in Lund (Zweden)
European Association for Students of Public Admini stration (EAS PA)

Dinsdag l l novernber
Workshop Provincie Zuid-Holland

Prikbord

*** Ltkt hetje leuk orn rneeruit je studie te halen en ervaring op te doen, meldt je dan aan voor commissiewerk!

*8* Het nieuwe bestuur zoekt enthousiaste leden voor de volgende commissies:
De commissie Besfuurskundige Berichten onder leiding van Hessel Heins.

Publiceert rnet een creatief team mooie verenigingsbladen.
De commissie Activiteiten onder aanvoering van Karnran Ullah.

Organiseert activiteiten die inspringen op actualiteit en gezelligheid
De commissie Almanak onder voorzitterschap vanJeroen Broekema.

Brengt een keer per j aar een B. I.L. -ahnanak uit.
De comrnissie Buitenland met Marleen den Haak aan het hoofcl.

Organiseert twee buitenlandse reizen naar interessante landen.
De commissie Acquisitie & Promotie met Laurens Niens aan het roer.

Promoot de B.I.L. enverzorglde sponsoring.
De Bestuurskundige Evaluatiecommissie Leiden (B.E.L.) met als corirdinator Wouter Zantinge.

Evalueert het onderwijs van de studie Bestuurskunde en rappofteert dat in een gids.

*** Heb jezin om als freelancer een goed stuk aante leverenvoorde Bestuurskundige Berichten, stuurdanje
artikel naarhet volgende adres:

B.I.L.
t.a.v. Hessel Heins

Postbus 9555
2300 RB Leiden

of naar: bil @,fsw. leidenuniv.nl
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Studiereis Boedapest en Praag 2003

Maandag 18 augustus was het zover. De lange buitenlandse reis
2003 - 2004 kon beginnen. Na de ongekende hittegolf in Europa en
de dreiging'Code Rood' in Nederland, konden een aantal B.I.L.-
leden er even fijn tussenuit knijpen. De lange studiereis bracht ons
dit jaar naar twee landen met een lange, rijke historie en een inte-
ressante toekomst vanwege toetreding tot de Europese Unie: Hon-
garije en Tsjechi€.

Nog niet eens zo heel lang geleden
hadden beide landen nog te kampen
met een communistisch bewind. Met de
val van de Muur in 1989 begon voor
beide landen een periode van grote
veranderingen en nog ste eds zijn ze in
Hongarije en Tsjechi€ drukbezig zich
verder te ontwikkelen en aan te passen.
Ze moeten wel, want tn2004 z:ullen ze
toetreden tot de Europese Unie. Reden
genoeg voor ons om eens een kijkje te
gaan nemen in de twee hoofdsteden van
deze landen, Boedapest en Praag. En
zo meer te weten te komen over de
landery hun cultuur, de mentaliteitvan
de bevolking en hoever de landen al zijn

gevorderd en of ze op tijd klaar zijnvoor
het grote werk in Brussel.

Onze reis begon in Leiden voor
het FSW-gebouw, van daaruit gingen
we per bus naar Venlo. Nadatwe ruim
op tijd in Venlo aangekomen waren,
bleek dat we toch te vroeg hadden
gejuicht. Vijf minuten voor het vertrek
van onze trein naar Diisseldorf, werd
omgeroepen dat deze vandaag helaas
niet zou rijden! Haastig werd gezocht
naar vervangend vervoer omdat we
toch onze nachttrein in Diisseldorf
wilden halen. In deze nachttrein waren
namelijk couchettes gereserveerd zodat
we enige uren slaap zouden kunnen

pakken. Uiteindelijk werd besloten om
onze nachttrein in Mannheim in te
halen. Na enige malen overstappen,
konden we ons rond 23.30 uur gelukkig
installeren in de couchettes.

Dinsdag arriveerden we rond de
middag in het warme Boedapest.
Gelukkig konden we nog wat bijkomery
want de eerste excursies stonden pas
donderdag op het programma. Dit
omdat woensdag 20 augustus de
Nationale Feestdag van Hongarije is.
Men had dus anderhalve dag de tijd
om te genieten van alles wat Boedapest
te bieden heefl hetuitzicht op de stad,
de Donau en de indrukwekkende
gebouwen die's avonds prachtig in de
spots staan. Er waren festiviteiten
vanwege de Nafionale Feestdag. De
afsluiting van de Feestdag was een half
uur durend vuurwerk, dat vanaf drie
bruggen werd afgevuurd. Een
schitterend spektakel, waarbij
Scheveningen met zijn vuurwerk toch
in het niet valt!

Donderdag en vrijdag stonden
vijf excursies op het programma.
Tijdens deze excursies kregen we veel
te horen over het land en werd extra
ingegaan op onze interesse betreffende
de toetredingvan Hongarije tot de EU.
Bij het Ministerie van Economische
Zaken kregen we een enigszins
rooskleurig en vrij positief verhaal te
horen over de vorderingen tot nu toe.
Er werd ons verteld dat de Hongaren
goed zijn in financidn en we kregery zo
bleek later bij de Nederlandse
Ambassade, cijfers over de economie te
horen die duidelijk positief voor
Hongarije waren afgerond. Toch kregen
we ook wel realistischere verhalen te
horen. Zo heeftHongarije nog een hoop
werk te doen qua reorganisatie om
aanspraak te mogen maken op geld uit
de structuurfondsen. Er is ook speciaal
een Minister voor Gelijke Rechten

gekomen om de positie van vrouwery
vooral vrouwen met kinderen, te
verbeteren.

Tij dens onze verdere bezoeken
bij de Nederlandse Ambassade, het
Parlement, de Nationale Bank van
Hongarije en De Patent Office (soort
Kamer van Koophandel) werd ons
steeds meer duidelijk over het land. De

ambassade kwam met een heel
duidelijk en interessant verhaal.
Hierdoor kregen we een goed realistisch
beeld van het land en de bilaterale
relatie tussen Nederland en Hongarije.
Nederland is een grote investeerder en
is met 1,5 miljard euro de zevende
handelsparbrer van Hongarije. Verder
is Nederland de grootste bilaterale
donor wat wil zeggen dat Nederland
Hongarije helpt zich klaar te stomen
voor de toetreding door middel van geld
en expertise/hulpprogramma's.
Daarnaast werd ons verteld over de
problematiek omtrent de Roma, de
zigeuners in Hongarije. Later kregen
we ook in Tsjechi€ te horen over de
problemen waar men tegen aanloopt
metdeRoma.

Bij de'Patent Office' kregen we
een warme ontvangstenhaddenwe de
mogelijkheid om metvijf experts op het
gebied van patent en trademark te
praten. Hier bleek d at deze organisatie
met heel veel wet- en regelgeving te
maken heeft en dat het aanvragen van
een patent heel wat gecompliceerder is
dan in Nederland.

Zondag ging onze reis verder
naar Praag. Hier zouden we het
Ministerie van Binnenlandse Zaker; de
Nederlandse Ambassade, de
Presidents Office, het Ministerie van
Buitenlandse Zaken en de delegatievan
de Europese Commissie bezoeken.
Interessant is natuurlijk om te kijken
naar de verschillen en overeenkomsten
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tussen Hongarije en Tsjechi€.
Bij het Ministerie van

Binnenlandse Zaken kregen we te
horen dat ze druk bezig waren om
onder andere aan het verdrag van
Schengen tevoldoen. Ook de politie was
aan een reorganisatie onderhevig.
Corruptie is nog steeds een groot
probleem voor Tsjechie. Men probeert
er van alles aan te doen om de corruptie
te verminderen, onder andere door een
eigenunitin het leven te roepen die zich
bezighoudt met de bestrijding van
corruptie. Het is voor Tsjechi€ erg
belangrijk wat tegen corruptie te doen,
mede omdat het een eis is voor
toetreding. Verder werd ons duidelijk
dat ook Tsjechi€, net als Hongarije, nog
veel moet doen aan reorganisatie om in
aanmerking te komen vobr fondsen van
deEU.

Bij de Nederlandse Am-
bassade kregen we een vergelijkbaar
verhaal te horen over de bilaterale
relatie tussen Nederland en Tsjechi€ als
dat bij de Nederlandse Ambassade in
Praag. Zo zijn er verschillende
projecten om Tsjechi€ te ondersteunen
en advisererL zoals het MATRA-project
(Maatschappelijke Transportatie) en het
PSO-project (Programma Samen-
werking Oost-Europa). Lange tijd heeft
Tsjechi€ zich enkel geconcentreerd op

de implementatie van wetgeving, nu
realiseren ze zich echter pas wat er
verder bijkomtkijken!

Tsjechi€ en Hongarije con-
curreren met elkaar, omdat ze beide
graag h6t transport-land willen worden
dat Oost-Europese en West-Europese
landen met elkaar verbindt. Beide
landen hebben een goed stelsel van
openbaar vervoer, al willen ze dit
verbeteren. Vooral de spoorwegen zljn
toe aan vernieuwing en snellere
verbindingen. Ook hebben beide landen

een zelfde skeefdafum voor
invoering van de euro,
namelijk in 2008. Toch
denken de mensen die we
gesproken hebben in beide
hoofdsteden, dat dat jaar
niet gehaald zal worden, net
name omdathet land een te
groot begrotingstekort heeft.
Waarschijnlijk zal de euro
dan ook pas in 2010 of later
ingevoerd kunnen gaan
worden.

Voor een land dat nog geen
veertien jaar geleden van regime
veranderde, zijn zowel Tsjechie, als
Hongarije, al sterk in positieve zin
veranderd. Toch hebben ze nog een
lange weg te gaan. Het is moeilijk om
de mentaliteit van de mensen te
veranderen. Alle ontwikkelingen
waarmee mensen geconfronteerd
worden vragen veel van het
aanpassingsvermogen. Veel is nieuw
of anders.Mensen moeten talen gaan
leren, flexibeler wordenen leren hoe te
onderhandelen in Brussel. Dit alles
heeft tiid nodig. Echter, niet alleen
toetredende landen moeten nog veel
leren. Ook Brussel zelf staat nog een
hoop te wachten. In 2004zal er nietmet
vijftien landen samengewerkt moeten
gaan worden, maar met vijfentwintig.
Bieden de gebouwen wel plaats voor
de grotere samenstelling van de

Europese instituties? Voor ons
bestuurskundigen blijft het in ieder
geval zeer interessant om deze
ontwikkelingen op de voet te blijven

"ott"tt met al kunnen *" r"ruu. rrr,f.
mening spreken van een geslaagde
studiereis, met een gezellige en
enthousiaste groep en een goede
combinatie van interessante excursies
afgewisseld methet ons studenten alom
bekende'cultuur-snuiven' !

Mnrleen is samen met Riclmrd, Christiaan,

loanne, Sebastinan en Disna direct
aeranfwoordelijkaoor lrct grote succes aan
de buitenlandse reis 2003. Nsar
oerunchtittg zal zij aolgend janr het
c onmi ss arinat a an D i nna ou en rcfi rcn.
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Commissie Buitenland

Marleen den Haak

.:.'
:::

L

Magazine van de Bestuurskundige lnterfacultaire vereniging Leiden September 2003 2 4 Magazine van de Bestuurskundige lnterfacultaire vereniging Leiden September 2003 2 5

:

li
,:.

Interview Ine Koevoet

Ine Koevoet heeft naast haar studie Bestuurskunde een aantal
interessante functies vervuld. Bij de studenten is ze het'meest
bekend als voorzitter van het B.Ll.-bestuur 2002-2003. Een kleine
twee maanden voordat ze waarschiinlijk het stokje doorgeeft aan
de beoogd voorzitter ]eroen Broekema irad de BB Len gesf,rek met
haar, onder andere over het afgelopen jaar als voorzitter.

Na via via in contact te zijn gekomen
met Bestuurskunde besloot Ine het te
gaan studeren. 'De veelzijdigheid van
de studie trok me aan. Als ik lange tijd
met hetzelfde bezig moet zijo word ik
het zat, dus alleen rechten of alleen
economiesfuderenleek me niks. Ik wist
ooknoghelemaal niet watik later wilde
gaan doen en met Bestuurskunde kan
je nog alle kanten op.' Op de vraag of
lne ging studeren met het idee om actief
te worden komt een verassend
antwoord. Het blijkt dat ze in eerste
instantie niet wist wat er allemaal
naast haar studie mogelijk was. 'Toen
hebben een paar huisgenoten me
meegenomen naar B.I.L.-activiteiten en
daardoor enthousiast geworden ben ik
in mijn tweede jaar de commissie
acquisitie bij de B.I.L. gaan doen. Het
jaar daarna ben ik gevraagd voor
student-assistent en zo ben ik eigenlijk
overal ingerold.' Ine was student-
assistent van Menno Tuurenhout bij het
centrum voor InCompany Onderwijs.
Deze tak van het departement
Bestuurskunde verzorgt bestuurs-
kundige cursussen aan organisaties in
het openbaar bestuur, zoals
bijvoorbeeld aan de Koninklijke
Luchtmacht.'Ik heb toen ook mede de
goaenunent crnsh course georganiseerd.
Ditwas eenprogramma van drie dagen
waarin studenten van verschillende
studies uit heel Nederland kennis
konden maken met het openbaar
bestuur en een week snuffelstage
konden lopen bij een organisatie van
de Rijksoverheid. Ik heb toen zelf ook
nog een week bij het bureau
secretariaat-generaal van het
Ministerie van Binnenlandse Zaken
stage gelopen en onder andere met
Klaas de Vries rond de tafel gezeten.'

Solliciteren voor het B.I.L.-
bestuur heeft Ine in haar derde jaar al
overwogen, maar het student-
assistentschap en lidmaatschap van

studentenvereniging Augustinus
namen veel tijd in beslag. 'Afgelopen
jaar zou ik eigenlijk voor studie naar
het buitenland gaan, maar dat ging
helaas niet door. Toen heb ik besloten
naar het voorzitterschap van de B.I.L.
te solliciteren. Naastvoorzitter van de
B.I.L. heb ik het afgelopen jaar ook nog
als student-assistent van Tu u renhou!
Rutgers en Neelen meegewerkt aan de
herziening van het boek' D e bestuurlijke
ksart aan Nedeiland'. Van sfuderen zal
dus wel niet zo veel terecht zljn
gekomen? 'Nee, ik heb wel wat
gestudeerd, maar ikvind datje prioriteit
aan de B.I.L. moet geven als je moet
kiezen tussen de B.I.L. en studie. Je hebt
immers de taak en verant-
woordelijkheid van voorzitter op je
genomen en dan moet je daar ook tijd
in stoppen.' Als voorzitter heeft Ine een
goede indruk gemaakt op iedereen,
echter ze wordt wel eens spottend de
'Iron Lady'van de B.LL. genoemd. Wat
vindt ze daar zelf van? 'Ik begrijp wel
waarom mensen datvindery maar soms
moet je gewoon hard zijn anders wordt
er over je heen gelopen. Ook voor de
B.I.L. is het van belang dat je af en toe
op je strepen staat. Als je dat niet doet
kan datvoor de B.I.L. nadelige gevolgen
hebben.' Op de vraag concrete gevallen
te noemen geeftze na enig aandringen
het voorbeeld van de SBA. 'De SBA
(Stichting Bestuurskundige en
Arbeidsmarkt) organiseert de IBA
(Informatiedag Bestuurskundige en
Arbeidsmarkt). Hierbijis ook de B.I.L.
betrokken. Er wordt al heel lang over
gepraat om die stichting op te heffen en
dat besluit is ook al genomen, maar de
uitvoering blijft maar uit. In een
dergelijke situatie moet je op een
gegeven moment deadlines stellen en
hard zijn. Anders wordt zoiets nooit
afgerond en krijgt je opvolger er weer
mee te maken.' Terugkijkend op het
afgelopen jaar als voorzitter vindt Ine

dat er een heel goede sfeer was binnen
het bestuur. 'Dat is erg belangrijk
aangezien je een jaar lang bij elkaar in
de B.I.L.-kamer zit. In het begin wilde
ik me overal mee bemoeien en
bijvoorbeeld alle uitgaande brieven nog
eens persoonlijkcontroleren. In de loop
van hetjaar heb ik gemerktdat iedereen
een andere werkwijze heeft die niet
slechter hoeft te zijn. Hetbelangrijkste
wat ik geleerd heb van mijn
bestuursjaar is datik soms meer geduld
moet hebben en me over kleine dingen
niet te druk moet maken. Soms moet je
ook gewoon je schouders ophalen.'

Met een gerusthart neemt Ine
afscheid van haar bestuursfunctie,
want ze vindt het nieuwe bestuur
hoopgevend voor volgend jaar. 'Toch
zal het wel wennen worden als de
B.I.L.-kamer nietmeervol ligt met jouw
spulletjes. Het is toch een jaar Iang een
soort tweede huis voor je geweest.' Het
komende studiejaar gaat Ine nadat het
bestuur gewisseld is vooral hard aan
de studie, maar ze blijft daarnaast nog
wel betrokken bij de faculteit. 'Ik heb
als student-lid zifting in een facultaire
benoemingscommissie die een
vrouwelijke hoofddocent moet
aanstellen'. Weet je al ongeveer wat je
wilt gaan doen na je studie? 'Nee, ik
heb veel geleerd van mijn activiteiten
naastmijn sfudie, maar watik precies
wil gaan doen weet ik nogniet. Ik denk
dathet ook belangrijk is om je horizon
breed te houden en je loopt
waarschijnlijk vanzelf wel tegen iets
leuks aan door bijvoorbeeld je stage. Ik
zou er de kriebels van krijgen als ik nu
al zou weten wat ik over tien jaar ga
doen.'

Volgens Ine hebben zich voor
het komende jaar meer nieuwe
Bestuurskundestudenten ingeschreven
danhet afgelopen jaar. Op de vraag of
ze nog tips heeft voor de nieuwe
studenten antwoordt Ine:'Word actief,
ga op kamers wonen/ word lid van een
vereniging, ga wat doen. Ga niet alleen
maar met je neus in de boeken zitten.
Dat is 6n niet leuk 6n je ontwikkelt jezelf
op een andere manier. Praktische
vaardigheden kun je immers niet
vinden in boeken.'

tEEGffiFln
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Het Eerste a.rrsweekend
Zaterdagochtend 10:30, in de stationshal van het Leidse druppelden
Iangzaarn de eerste besfuurskundige aspiranten binnen. Nog voor
de El CID week begint, maken veel de studenten op ons
eerstejaarsweekend voor het eerst kennis met de sfudiegenootjes.
Onwennig wordt er aanvankelijk nog een beetje naar de grond
gestaard, maar groepjes vormen zich al snel. Het integratieproces,
dat de komende maand het leven zaI gaanbepalen is in gang gezet.

Nu u"r-r rroorspoedige reis met trein en
bus volgt de entree op de camping
"Reeuwijkse Hout," een gezellige
familiecamping. De enkel van
eerstejaars Fr6d6rique was echter niet
opgewassen tegen de ongelijke grond.
Gelukkig waren er genoeg heren die
haar wilden dragen.

Het eerste programma-
onderdeel vond plaats voor de tenten
en was een ouderwets namenrondje.
Hierbij werden leuke wetens-
waardigheden over de levens van de
eerstejaars uitgewisseld. Hierna vertrok
de groep met de nieuw verkregen B.I.L-
shirts met daarop een woordspeling
"Ich bin ein B.I.L.-er" in plaats van het
bekende "Ich bin ein Berliner". In
variatie op John F. Kennedy.

Op een veldje gesitueerd aan
de Reeuwijkse plassennamen "de beste
sfuurlui die (nog) aan wal staan" het
roer over. Verscheidene integratie-
spelletjes, als 'wie ben ik?' en het
'Knappe Kamran's Grote NamenSpel'
leiden tot nauwere kennismaking.
Verder werd er die middag nog ge-ren-
je-rot met bestuurskundig relevante

vragell/ van een tamelijk laag niveau
(wie is op dit moment de Nederlandse
premier?) en probeerde men zo lang
mogelijk nret zes personen op een kratje
te blijven staan. Na deze inspannende
activiteiten deed de groep zich te goed
aan de heerlijk brandende zon die de
temperaturen richting exotische
waarden sfu wde. Hierop werd besloten
een verkwikkend spelletje sponsen-
trefual te beginnen, beide keren met
volstrekt ongelijke teams. De eerste
strijd was die van de jonge honden,
tegen de bedaarde oude wijzen van het
B.I.L.-team. Helaas moesten
intelligentie en ervaring het onderspit
delven tegen het grote aantal woeste
kozakken. De tweede strijd was er een
fussen de seksen, waarbij 66n daarvan
als het zwakke uit de bus kwan'r

Na een welverdiend friele en
stukje vlees, waarbij ook oud-
bestuursleden aanschoven, was het tijd
voor het avondprogramma. Dit werd
door de mentoren georganiseerd. Het
bestond uit een zeer ruw potje
flesjesvoetbal. Een bedrag aan
statiegeld werd hierbij kapot geschoten.

Beter 66n pechvogel in de l-rand, ......

Een tweecle bevatte .tu .rotg"rl.l-
elementen: eieren, waterballonnen,
lepels en vragen over (onbekende)
sporters.

Het hoogtepunt van de avond
was de vijandelijke overname van de
campingdisco. Op ruwe wijze werd de
prijsuitreiking van de kleurplaten-
wedstrijd (waarbij iedereen had
gewonnen) verstoord. Massaal brak
het B.I.L.-kamp los in een oorverdovend
'met z'n allen,' de grote 'Mini
playbackshow' hit. De rest van de
avond werd gevuld met enuners bier en
ijsthee, tikkertje spelen met de kinders
en het doen van polonaises op de B-
kantjes van Nederlandse artiesten.
Naarmate het later werd stroomcle de
dansvloer leeg en de tenten vol. H,.
duurde nog langvoordat de rust op c€
camping terugkeerde, ondanks
verwoedde pogingen van een bepaald
persoon om de andere tent op
luidruchtige wijze tot stilte te manen.
Daalr hield buiten de wacht, maar moest
dit bekopen met vele muggenbulten.

De volgende morgen begon
langzaam, brak en erg warm. Na een
ontbijt en het inpakken van de tassen
was er de laatste activiteit. Deze
boottocht was een mooie afsluiting van
het weekend waarbij de tongen los
kwamen en er tijd was voor wat diepere
gesprekken. Het weekend werd
traditioneel afgesloten door
pannenkoeken te gaan eten in Leiden.
Al met al was het een zeer geslaagd
weekend.

Filfr/Frf;qnrclf
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Het EJW in beweging
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Gemeente Zoetermeer
Een uerslag aan de stage bij Irct Kabinet / Openbare Orde en
Veiliglrcid aan de gemeente Zoetermeer

September 2002. Het doctoraal III begint voor mij (oude stijl, hoewel
voor mij uiteraard nieuw...). Dit betekent dat het einde van de
studie serieus begint te naderen en natuurlijk ook dat er werk moet
worden gemaakt van het zoeken naar een stageplek, al dan niet
gekoppeld aan het schrijven van een scriptie. Omdat het mij
gemakkelijker leek om alle energie te richten op het schrijven van
een scriptie en het stagelopery wilde ik van te voren alle benodigde
studiepunten van te volgen vakken, seminars en keuzevakken
binnen hebben. Daarom begon mijn eerste trimester niet met drie,
maar met vier vakken. Ik dacht dat ik zou beginnen met een stage
in maart omdat ik eigenlijk al te laat was om nog iets voor januari
te regelen. Mijn interesse ging uit naar een stageplaats bij een
provincie of een grotere gemeente.

De vrijclag voor Kerstmis wercl ik tot
mijn verbazing gebeld met het bericht
dat er een stageplek vrij kwam bij de
gemeente Zoetermeer, mijn woonplaats.
Het ging om een plaats bijhet kabinet /
openbare orde en veiligheid. Meteen
heb ik gereageerd en dezelfde avond
was de afspraak gemaakt voor een
sollicitatiegesprek dat twee weken Iater
zou plaatsvinden. Tijdens het gesprek
kwam naar voren dat het eigenlijk meer
om een baan ging voor 6 maandery dan
om een stage, waarbij je veel meer
begeleiding kuntverwachten. Dit vond
ik echter geen bezwaar, hoewel ik was
gewaarschuwd dat ik tijdens hetwerk
niet veel tijd zou hebben voor het
schrijven van een scriptie. Op dat
momenthad ik zelf ook noggeen helder
idee over een scriptieonderwerp, dus
dit was geen enkel probleem. Ik kon
deze stage juistmede gebruiken om aan
een onderwerp te kornen.

Op 15 januari begon mijn
eigenlijke stage en deze zou tot 15 juli
duren. Zoetermeer is een stad met
(inmiddels) ongeveer 112.000 inwoners
en is een van de weinige steden die
momenteel een Vinex-locatie aan het
aanleggen is. De gerneentelijke
organisatie kent vier hoof daf delir-rgen,
te weten: Bestuur, Stadswerken,
Welzijn en de Brandweer. De eerste drie
zijn gevestigd op het stadhuis, de
brandweer heeft twee eigen posten in
Zoetermeer. Het cluster Kabinet /

Openbare Orde en Veiligheid valt
binnen de gemeente Zoetermeer onder
de afdeling Juridische Aangelegen-
lleden van de l-roofdafdeling Bestuur
(afgekort: BS/IA/OOV). Mijn
takenpakket was zeer veelzijdig. Zo
was ik in het kader van de kabinets-
werkzaamheden verantwoordelijk voor
allerlei soorten van ondersteuning van
de burgemeester, onder andere op het
terrein koninklijke onderscheidingen.
Daartoe moest ik de aanvragen voor
onderscheidingen behandelen, opdat
de burgerneester een advies aan de
commissaris van de koningin kon
geven. Verder moestik onder andere de
'lintjesregen' (d" grootschalige
uitreiking van onderscheidingen op 29
april) organiseren. In Zoetermeer waren
er dit jaar negentien menserr die
gedecoreerd werden, wat een
recordaantal was voor Zoeterrneer. FIet
is onvoorstelbaar hoeveel tijd in een, in
principe, simpele klus kan gaan zitten.
Verder l-reb ik een groot aantal stukken
voorbereid voor de burgemeester op het
gebied van openbare orde en veiligheid.
Hetging danvoornamelijk om stukken
die regionaal behandeld worden, zoals
bijvoorbeeld stukken van de
Hulpverlenir-rgsregio Haaglanden.
Naast het adviseren van de
burgemeester, kreeg ik in mijn
takenpakket ook het project
cameratoezicht op het centraal station
van Zoetermeer. Dit project bevond zich

in het eindstadium en moest uiteraard
tot een goed einde gebracht worden.
Dankzij met name dit project heb ik veel
mensen binnen de organisatie leren
kennen, omdat een dergelijk project
door de hele organisatie heen wordt
uitgezet. Zo was ons cluster wel de
opdrachtgever, rnaar werd er zeer veel
gedaan door de hoofdafdeling
Stadswerken en dan met name de
afdeling Beheer en Onderhoud.

Naast dit alles was ik
aanwezig bij de ongeveer
tweewekelijkse'bilateralen' fussen de
brandweercornmandant en de
burgerneester. Buiten deze werkzaam-
heden heb ik ook een start gemaakt aan
een herziening van het softdrugsbeleid.
Behalve deze rnin of meer vaste
werkzaamheden had ik zeer veel te
maken met ad hoc werkzaamheden,
wat de dynamiek van het werken extra
tengoedekwam.

Gaandeweg de stage begon
zich een idee te vormen over een
uiteindelijke scriptie, waar ik
momenteel in mijn vrije tijd aan werk.
AIs onderwerp (en dit is inderdaad een
aanrader) heb ik gekozen voor iets wat
als project bij ons cluster wordt
behandeld en waar ik zelf ook nee te
rnaken heb, namelijk het project ror-rd
de Zoetermeer stadslijn. Deze spoorlijn
staat landelijk bekend als een risicolijn.
Door het kiezen voor een onderwerp
waar jewekelijks mee aan hetwerk bent,
worclt het verzarnelen van informatie
een stuk gemakkelijker, omdat je in
principe met je neus op de informatie
zit en anders via je opgebouwde
netwerk snel aan informatie kunt
komen. Wel is gebleken dat ik
inderdaad geen enkele tijd over llield
om aan de scriptie te werken tijdens
mijnwerk.

Wat deze stage extra
interessant maakte, was het feit dat je
op gemeentelijk niveau zeer concreet
bezig bent rnet realiseren van bepaalde
verbeteringen voor een gemeente. Je ziet
de resultaten van bepaalde acfies ook
daadwerkelijk terug als je door de stad
loopt. Verder was het werk zeer
veelzljdig en hectisch. Zoals gezegd
had ik naast de min of meer vaste
werkzaamheden, ook elke dag te maken
met ad hoc klussen die af en toe meer
tijd in narnen dan je verwacht (of
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gehoopt) zou hebben. Je agenda konje
dus nooit helemaal vastleggen. Verder
zat ik echt op het raakvlak tussen
politiek en bestuur. Ik had wel een
ambtelijke baas, maarer was meer direct
contact met de burgemeester zelf .

Verder had ik veel contact met externe
partners, zoals de politie, de brandweer
(hoewel niet echt een externe partner,
want de brandweer is een gemeentelijke
hoofdafdeling in Zoetermeer), maar
bijvoorbeeld ook met de Nederlandse
Spoorwegen in het kader van het
strucfu reel veiligheidsoverleg Zoeter -
meerlijn.

Van meet af aan werd ik in het
diepe gegooid. Mijn eerste en tweede
werkdag waren geen dagen - zoals je
vaak hoort - waar ik achter mijn bureau
zat om stukken te lezen. Ik werd meteen
op pad gestuurd om naar regionale
vergaderingen te gaan. Dit maakte het
werk ook interessant omdat je meteen
voor vol werd aangezien. Bovendier"r
kreeg ik de kans orn in een van de eerste
weken van mijn stage een
gecertificeerde driedaagse masterclass
te volgen op het gebied van
crisisbeheersing en rampenbestrtldi"g.
Zo'n kans laatje natuurlijk niet liggen!

Inmiddels is mijn stage
vroegtijdig be€indigd, omdat ik per 1

juni een baan kreeg aangeboden. De ene
helft van de week werk ik nu bij de
gemeente voor OOV en doe ik
gedeeltelijk het werk wat ik deed bij
OOV tijdens mijnstage. De andere helft
van de week werk ik bij de brandweer
als rnedewerker rampenbestrijding.
Hier word ik onder andere ver-
antwoordelijk voor het vernieuwen van
het Zoetermeerse rampenplan. Mijn
takenpakket is op deze manier nog
breder geworden dan het al was en
bovendien heb ik nu de kans gekregen
om twee (l'roewel beide gemeentelijke,
toch zeer verschillende) organisaties te
leren kennen en op deze manier op een
nog meer gevarieerde manier
werkervaring op te doen.

reEEHI|t'lIq

Vervolgens rnoet alle informatie die
nodig is om or-rderwijs te kunnen volgen
(en gever-r) ook nog zo overzichtelijk en
duidelijk mogelijk bekend worden
gemaakt. Op dat punt is afgelopen jaar
binnen het departement Bestuurskunde
een grote vernieuwing ingezet.
Papieren studiegids en rooster hebben
plaatsgemaakt voor Elektronische
Studiegids (kortweg: E-gids) en een
rooster op de website. Voor komend jaar
is er hard aan gewerkt om de
kinderziektes te overwinnen en de
toegankelijkheid van de digitale
informatievoorziening te verbeteren. De
E-gids en de website zijn grondig
herzien.

In juli is alle major-
minorstudenten gevraagd naar hun
ervaringen met deze spinternieuwe
programma's. Zij bleken enthousiast
over de inhoud van het programma
maar vonden dat er op het punt van
informatievoorziening nog wel wat te
verbeteren viel. Om aan deze wens
tegenoet te komen geeft het
departement dit jaar aparte major-
minorbrochures uit.
Hetblijftbelangrijk om de website (met
name'Nieuws') een paar keer per week
te raadplegen. Op die manier kunnen
veranderingen in het rooster en andere

Nieuw

In de laatste week van augustus staat binnen het departement
Bestuurskunde alles in het teken van het nieuwe jaar. Natuurlijk is
de voorbereiding daarvan een langdurig proces dat al in januari
begint: er moeten nieuwe programma's vastgesteld worden met
bijbehorende roosters, collegezalen worden gereserveerd, evenals
tentamendata en -zalen. Dat klinkt eenvoudiger dan het is, want er
moet met een groot aantal factoren rekening worden gehouden.
Sommige van logistieke aard: het vinden van - geschikte - zalen,
bijvoorbeeld, wordt door de nog steeds stijgende
studentenaantallen ieder jaar moeilijker. Verder moet het
onderwijsprogramma voor studenten'studeerbaar', en voor
docenten'doceerba ar' zijn. Dat eerste betekent voor het rooster dat
colleges en tentamens van vakken binnen een jaar maar soms ook
van twee opeenvolgende jaren niet mogen overlappen. Voor
major-minorcombinaties moet bovendien gelet worden op
roostering van de minoropleiding. Avondstudenten hebben
overdag hun werk en voor hen is het prettig als het onderwijs op

Nieuw in de informatievoorziening belangrijke mededelingen je niet
ontgaan en ben je steeds geheel op de
hoogte.

Natuurlijk kan iedereen die
vragen heeft nog steeds terecht bij de
onderwijsbalie. Wel vragen we iedereen
vriendelijk om 66rstE-gids en Website
te raadplegen, voordat je aanklopt bij
de medewerkers van het onderwijs-
bureau. Nieuw is dat je op de balie een
map met Frequently Asked Questiorts
aantreft, die overigens ook op de
website staan. Nieuw is ook dat je r' i
medewerkers val het onder-wijs-bu read \

(mw. Ali van Teijlingen, mw. B.
Hoogeveen en mw. L. Monsjou) kunt
mailen. Het adres is:
ondercuij sb sk@fszo.Ie i duttrtriu.rtl.

Nieuw in de studieadvisering

Per 1 september 2003 wordt de
advisering aan studenten anders
georganiseerd, een verandering die
nauw aansluit bij de invoering van de
bachelor-masterstructuur. Op die
datum treedt Dani€lle Ladan in diensf
die de studieadvisering voor de
Bachelorsfu deuten zal gaan verzorgen.
Daarnaast zal z1j ook de stage- en
scriptiecoordir-ratie op zich nemen.
Studenten uit de 'oude' doctoraal-
opleiding en het avond-programma
kunnen als vanouds bij mij terecht.
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Behalve studieadviseur voor deze
studenten ben ik per 1 september ook
onderwijscocirdinator. Via de website
zal bekend gemaakt worden wanneer
Danielle Ladan en ik aanwe zig zijn.

Nieuwe studenten

Eind augustus, ik zeihet al, staat alles
in het teken van het nieuwe jaar. De
laatste voorbereidingen worden
getroffen, en de puntjes worden op de i
gezet. De vooraanmeldingscijfers laten
wederom een stijging zien van
eerstejaars studenten. Als de
voortekenen niet bedriegen kunnen we
op 1 september meer dan honderd
nieuwe studenten Bestuurskunde in de
bacheloropleiding verwelkomen. Ter
vergelijking: twee jaar geleden hadden
we 70 eerstejaars. Daarnaast blijft ook
de belangstelling voor het verkorte
programma onverminderd groot;
waarschijnlijk zullen er weer rond de
50 studenten aan deze tweejarige
opleiding beginnen.

We zullen hen op de
vertrouwde manier ontvangen: de
bachelorstudenten op maandag 1

september met een introductiecollege,
kennismaking met futoren en mentoren,
een luncll en op dinsdag uiteraard de
bootreis met bbq. De avondstudenten
op woensdag 3 september met een
introductiecollege en borrel. Ik wens
iedereen, nieuw dn oud, een plezierig
en succesvoljaar!

rdlft"t[rtKt{''.+

Er uordt ueel gesproken ouer een
geintegreerde defensie-or gnnisntie zosnr de
krijgsmachtdelen onder een Chef-
Defensiestaf (CD S) gaan ssnrcnzuerken.
Ziet u op korte ternijrt een succesaolle
irttegratie aafl de aersclteidene
defensiestnaer t; Lutdnncl ft , Lu clttn n cl t en
Mnritrc?

Toen ik minister was werd daar veel
over gesproken. Defensie is een hele
grote organisatie meteen Ialge traditie.
De organisa tl.e telt zo' n 7 4.000 mensen.
Wanneer je zo'n organisatie tijdigwilt
veranderen, moet je geschikte
momenten treffen. Tijdens mijn
ministerschap speelden echter de
nadelen van Srebrenica en nog wat
interne bezuinigingen. Naar het
onderwerp is onderzoek gedaan door
de commissie-Franssen. Hetis ook nog
niet eens zo gemakkelijk om een goed
antwoord te geven. Dat ligt aan de
verhoudingen tussen de krijgs-
machtdelen en de politiek. Ik had nog
een paar vragen gezet bij het
integreren van de krijgsmachtdelen en
de rol van de Chef Defensiestaf (CDS),
want hoe zou dan de verhouding
tussen opperbevelhebber en de
minister zijn. Yalt dan alles wat

militair is onder de'CDS' en alles wat
ambtelijk is onder de minister? Dat is
eigenlijk niet zo'n gewenste zaak,
althans, dat zie ik als een risico.

Het gaat echter ook niet zo
soepel. Ik vergelijk het maar eens met een
beetje een grote voetbalclub; daarin heb
je een topsectie, een amateursectie en
sommige clubs hebben ook een
vrouwensectie. Elke sectie komt
natuurlijk voor zijn eigen belangen op.
Zo komt bijvoorbeeld een bestuurslid die
verantwoordelijk is voor het eerste elftal
met het argument dat de club veel
waarde moet hechten aan het eerste
elftal omdat dat het visitekaartje van de
gehele club is. Je kunt door de structuur
te veranderen wel beslissingen
gemakkelijker en transparanter maken,
maar je neemt nooit de onderlinge
tegenstellingen weg. Tegenstellingen
zullen altijd blijven bestaan. Er zal altijd

Interview Frank de Grave

Voor het vak Bestuurskunde III werd de opdracht gegeven een
propedeusewerkstuk te maken. Het onderwerp was geheel naar
eigen keuze, mits het betrekking had op het openbaar bestuur. De
keuze was bij mij al snel gemaakt. Aangezienik zeer geinteresseerd
ben in defensie-aangelegenheden koos ik voor een actueel
onderwerp, namelijk de reorganisatie van Defensie. Op dat moment
besteedde de media er veel aandacht aan, en volgens mlj zal dat
voorlopig nog wel even zo blijven. Het onderwerp stond dus al
vast, maar er moest ook een interview worden afgenomen. Het idee
om Frank de Grave te interviewen kwam direct bij mij op.
Natuurlijk is hij een druk bezet persoon. Maar ik denk altijd maary
wie niets probeert zal ook niets bereiken. Tot mijn verbazingwas
de afspraak al snel gemaakt. 28 mei heb ik dan ook Frank de Grave
in zijn.kantoor op het Binnenhof geinterviewd. Het interview
verliep vlotenna drie kwartierhad ik weerwatbruikbare informatie
voor mijn propedeusewerkstuk. Inmiddels zijn er weer volop
ontwikkelingen gaande bij Defensie. Hieronder is dan ook het
interview te lezen dat befrekking had op de problemen en de cijfers
die tot en met 28 mei een rol speelden rondom de problematiek
betreffende de reorganisatie van Defensie.
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iets blijven van mensen die op zee
opererery in de lucht opereren en op het
land opereren. Door te integreren maak
je hetwel transparanter, maar of datook
zal werken? le ziet dat eigenlijk
nergens. Elke organisatie, elke
structuur kent zijn belangen.

Je kunt wel voor een zekere
culfuurverandering zorgen. Zo kun je
bijvoorbeeld de opleidingsinstituten
het KIM en de KMA integreren om zo te
bevorderen dat de verschillende
onderdelen met elkaar gaan
samenwerken. Er is sprake van zeer
lange tradities bij de krijgsmachtdelen.
De militairen voelen zich echt thuis bij
zo'n traditionele organisatie, dat kun
je eigenlijk niet veranderen, en zeker
niet snel.

Er worden nu plannen gemaakt offi nog
meer te bezuinigen dan aoorheett het geaal
was. Vindt u de bezuitrigingen wel redel?

Het woord redel zou je moeten zien in
de context van de afweging van
belangen. Groen-Links wilde eigenlijk
nog een miljard eraf, maar iedereen
weet nu wel dat er genoeg bezuinigd is.
Hetis wel goed om rekeningte houden
met het feit dat er geen objectieve
maatstaf voor bezuinigingen is. Er is
geen model waar je data in moet
stoppen en waaraan je bezuinigingen
kunt testen of ze niet te groot zijn. Wel
blijven er altijd verschillen in meningen
in het parlement. Je kunt in ieder geval
zeggendat er veel is bezuinigd.

Het is wel zo dat wanneer de
samenleving ervoor kiest om meer mee
te werken aan operaties, dat er dan meer
geld bij moetkomenvoor die eenheden
die uitgezonden moeten worden. Redel
is het dus in die zin dat er algemene
overeenstemming is bereikt over het feit
dat er nu eigenlijk wel genoeg is
bezuinigd. En het is dus niet meer re€el

/ wenselijk om meer te bezuinigen.

Er wordt ueel geiircesteerd in materiaal
Maar moet er nu, in een tijd uan
toenemende terroristisclrc dreiging niet
nrcer ruorden geiinesteerd in snel inzetbare
eenheden?

Dat is een lastige afweging die je moet
maken. Aan de ene kant moeten er
natuurlijk voldoende mensen zijn die

goed zijn opgeleid, maar aan de andere
kant moet je die mensen ook uitrusten
metvoldoende en goed materieel. Dus
je moet ook investeren in het materieel.
Hetgaater uiteindelijk om om de juiste
balans te vinden tussen het aantal
manschappen en het benodigde
materieel. Ik vind namelijk dat wanneer
je manschappen naar een gevaarlijk
gebied stuurf ze ook goed moeten zijn
uitgerust.

Zou het beter zij n aoor de reorganisatie u an
Defensie om zich meer te richten op een
nieuute Nederlnndse strijdmacht, of moet
er gekeken zuorden naar aernieuwde
in t ern sti o n al e s am e nzu erkin g su e rb nn d en ?

En lne zit het met taakspecialisatie?

Vooral eerst wil ik zeggen dat ik een
groot voorstander ben van samen-
werken met andere landen. Wanneer je
je gaat specialiseren, wordt je van
elkaar afhankelijk. Wanneer je
bijvoorbeeld samen met Duitsland
opereert en je hebt je taken op elkaar
afgestemd, dan is dat handig en
voordelig met betrekking tot het
plannen en het integreren van
materiaal. Een probleem wordt het
echter wanneer eenvan de parlementen
geen toestemming geeft voor uitzending
van de troepen naar bijvoorbeeld een
crisisgebied. Als Nederland dan wel

mee wil doen, maar Duitsland levert
vervolgens geen troepen, kan de
operatie niet doorgaan. Als je je toelegt
op specialisaties moet je eigenlijk een
goed centraal aangesfuurde defensie
hebben van meerdere landen.
Onvermijdelijk gaat het die richting op.

Er wordt uaak gesproken laer het feit dat
militaire middelen niet nltij d goed worden
benut. Zo benteren opiniebladen dat
commsndotroepen kruispunten in
Afglmnistan moeten bewnken terwijl ze

eraoor zijn opgeleid om grotten uit te
kammen. Wat aindt u aarx die
'onderbenutting', is dat te wijten aan
politieke factoren?

Ik voel me niet zo thuis bij die
Militairen moeten zowel functioneel als
multifunctioneel kunnen worden
ingezet. Natuurlijk hebben militairen
hun specialisatie en vinden ze het leuk
om die ten uitvoer te brengen. Zo zijn
de Mariniers uitermate geschikt voor
amfibische doeleinden. Tegelijkertijd
kunnen ze ook uitstekend op het land
opereren, wat ze ook doen. Ik wil dat
die mensen zo breed mogelijk kunnen
worden ingezet. Er zijn immers vele
soorten conflicten.
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Public Corruption
Verslag Honours Clnss Public Administration and Political
Science 2003

Stel je het volgende scenario eens voor. Al jaren patrouilleert een
wijkagent door de Breestraat en heeft een goede band opgebouwd
met de middenstand aldaar. De winkeliers zijn hem erg dankbaar
voor het veilig houden van de Breestraat. Met kerst besluiten de
middenstand hem een kerstpakket te geven voor bewezen diensten.
Is het gepast als de politieagent dit aardigheidje aanneemt?
In de maand februari begon de'Honours Class' voor twaalf
ouderejaars studenten bestuurskunde en politicologie. lk zaI
hieronder proberen uit te leggen wat het concept van de Honours
Class precies inhoudt. Daarnaast zalikeen kort verslag maken van
de'Honours Class 2003 on Public Corruption'.

De'Honours Class' is een Engelstalig
programma dat voor de studies
Bestuurskunde en Politicologie gestart
is in 1998. Andere studies als
geschiedenis, rechten en biologie
hebben hun eigen 'Honours Class'-
programma. De'Honours Class' is een
extracurriculair programma dat
sfu denten Besfuurskunde en Politico-
logie de kans biedt om een thema uit te
diepen door middel van bijeenkomsten
met deskundigen, vooraanstaande
wetenschappers en politici. De
afgelopen jaren werden de volgende
thema's over' Ettropean Goaernnnce'
behandeld: The Institutions (1998), The
People (1999), Tlrc Policies (2000) en
Enlnrgement (2001). In 2002 werd
afgestapt van het thema European
Goaernance, het thema was toen
Leadersldp (2002).

Dit jaar was het thema'Public
Corruptiort'. Voor de 'Honours Clsss'
kun je rond december solliciteren, uit
deze sollicitaties worden twaalf
studenten geselecteerd. De verhouding
dit jaar was vijf studenten
Bestuurskunde, vijf studenten
Politicologie, 66n iemand die beide
studies doet en 66n student
Ruslandkunde. Het programma telt
twaalf bijeenkomsten op vrijdag-
ochtend, waarbij van de sfudenten een
actieve rol wordt vereist. Bij drie
bijeenkomsten heb je een functie. Een
keer moet je een bijeenkomstvoorzitter;
66n keer moet je een bijeenkomst
nofuleren en 66n keer moetje discussant

zijn. De laatste rol is bijzonder en zeer
leerzaarn. Als discussantbegeleid je de
spreker de dag voor de bijeenkomst.
Voor mij betekende dit dat ik de dag
voor de bijeenkomst dr. Hansj<irg
Elshorst van Transparency Inter-
national (TI) op Schiphol moest'
afhalen, hem wegwijs door Leiden
moest maken, naar zijn hotel brengen
en's avonds samen met hem en enkele
docenten uit eten ging. De volgende dag
vindt de bijeenkomst plaats in de
traditionele 'Tuinkamer' van het

Academiegebouw, w aarbij de spreker
eerst zijn praatje van een uur doet.
Daarna start je als discusssnt de
discussie en probeer je kritische vragen
te stellen. Tenslotte krijgen alle
deelnemers van de 'Honours Class' de
gelegenheid om vragen te stellen. De
bijeenkomst wordt afgesloten met een
luxe lunch in de Hortus Botanicus.

Dit jaar waren er twaalf
bijeenkomsten gepland met de volgende
sprekers en onderwerpen: Prof. Mark
Philip (Oxford University, UK) met als
onderwerp "Corntption from a political
tlrcory perspectiue", waarbij geprobeerd
werd een theoretische basis te leggen
voor het bestuderen van corruptie.
Corruptie is namelijk vanuit
verschillende perspectieven te bekijken,
vanuit economisctr, politiek en culfureel
perspectief. Verder werd getracht
corruptie te defini€rery want wat valt
er nu precies onder corruptie
(omkoping, fraude, clidntalisme en
dergelijke).

De tweede bijeenkomst ging
over het openbaar bestuur in
postcommunistisch Europa, namelijk
Estland, Letland, Litouwen, Belarus en
Oekra'rne. Spreker was Prof. William L.
Miller van Glasgow University uit
Schotland. Hij vertelde over zijn eigen
onderzoek in de Oekraine en zijn

Deelnerners Honours Class 2003
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ontmoetingen met de onder verdenking
staande president van Oekraine.

Bij de derde bijeenkomst was
ik discussantvan dr. Hansjcirg Elshorst
van Transparency International (TI). TI
is een ftofl-goaernmental organizntion
(t-tgo), die corruptie op de politieke
agenda heeft gezet en jaarlijks een
berucht rapport uitbrengt met een index
van corruptie in landen. Het
zogenaamd e N ational Integrity Sy stem
maakt een vergelijking tussen landen
aan de hand van een score op
democratische waarden, on-
afhankelijke (maatschappelijke)
instituties en wet- en regelgeving. Een
onderdeel van dit onderzoek is een
reputatieonderzoek, waarbij onder-
zoekers deelnemers vragen wat zij van
ambtenaren en politici vinden. Het
eindresultaat is een mooie lijst met
scores van landen, de zogenaamde
Cornrptiotr Percep tion Index, waarbij
Scandinavische landen en Singapore
goed scoren (Nederland staat 7') en
Afrikaanse landen erg laag op de lijst
staan. Ik heb een gedeelte van de index
aan het iend van dit artikel
weergegeven. Er is veel kritiek op zulk
onderzoek aangezien het reputatie-
onderzoek betreft en dus niet de

in ontwikkelingslanden. Vrije
verkiezingen, meer macht voor het volk,
meer onafhankelijke controleorganen
en een onafhankelijke rechterlijke
macht zijn instrumenten om corruptie
te bestrijden.

Een niet-westerse samenleving
met een aparte kijk op corruptie is
Japan. Dit land stond centraal in vijfde
bijeenkomsf waarbij Japan-expert Prof .

Karel van Wolferen van de Universiteit
van Amsterdam kwam vertellen over
unieke politieke verhoudingen in
|apan. Familieverbanden en
cli€ntalisme, wat we naar Westerse
maatstaven afkeuren in de politiek,
wordt in Japan normaal gevonden. Die
cultuur is daar ingebed in het politieke
systeem en werkt goed. Daarnaast zijn
de Japanners er trots op en zullen dus
niet zo snel Westerse waarden
overnemen om corruptie te bestrijden,
want door Japanse ogen wordt het
systeem niet als corrupt gezien.

Helaas moest Prof. Lieven de
Winter (Universiteit Leuven en Brussel)
door omstandigheden afzeggen en
werd de bijeenkomst over corruptie in
Belgi€ afgelast. De bijeenkomst over
Nederland vond gelukkig wel
doorgang. Prof. Leo Huberts van de
Vrije Universiteit van Amsterdam

ik ben, want bij het politiekorps is het
voor agenten verboden om geschenken
aan te nemen. Een agent moet
onbevooroordeeld zijn en moet alles
wat hem aangeboden wordt melden.
Prof. Huberts maakte duidelijk dat
integriteit een verwaarloosde issue was
in Nederland. Nadat voormalig
minister van Binnenlandse Zaken Ien
Dales in 7992 een' integriteitoffensief
startte met de leus " een beetje integer
bestqat niet", lieten haar opvolgers
integriteitbeleid achterwege. Prof.
Huberts voorspelde dat naast
rechtmatigheid, doelmatigheid &
doeltreffendheid, democratie en
legitimiteif integriteit de vijfde centrale
waarde voor het Openbaar Bestuur
worden. Hiermee verwees hij
casussen als de bouwfraude, Bram
Pepers declaraties en maatschappelijk
verantwoord ondernemen in het
buitenland.

De zevende bijeenkomst ging
over zo'n casus namelijk de
bouwfraude. Marijke Vos, voorzitter
van de parlementaire enqudte naar de
bouwfraude en parlementslid namens
Groen Links, kwam spreken over
politieke instrumenten om corruptie
aan te pakken. De parlementaire
enquGte was een politiek instrumentom
fraude in de bouw openbaar te maken.
Vooral het live-verslag van de
parlementaire enqu€te op televisie was
een krachtig instrument. Marijke Vos
vertelde echter dat de par
enqu€tecommissie nog beperkt was
haar mogelijkheden om de fraude aan
het licht te brengen. Ten eerste liep er
een strafrechtelijk onderzoek naar de
bouwfraude. Om dit onderzoek niet te
verstoren mocht de commissie Vos niet
alles onderzoeken. Daarnaast was de
privacy van de kopstukken in de bouw
in het geding, waar de commissie
rekening mee moest houden. Verder
kwam in deze bijeenkomst nog het
thema klokkenluiders aan bod en de
onafhankelijke positie en mogelijk-
heden van de Algemene Rekenkamer.

De achtste bijeenkomst kwam
het beruchte Italid aan bod. Prof.
Alberto Vanucci van de Universiteit
Pisa verzorgde een informatieve
bijeenkomst over Itali€, maar had met
zijn rynische humor over Italit! ook voor
entertainment gezorgd. Premier

daadwerkelijke corruptie meet.
Aan de andere kant:

is corruptie wel meetbaar? Bij
de vierde bijeenkomst kwam
Prof . Michael Johnston
(Princeton, USA) vertellen wat
het resultaat is van dertig jaar
van wetenschappelijk
onderzoek naar corruptie. Er
is nog steeds geen
duidelijkheid over de definitie
van wat nu precies corruptie
is, maar duidelijk is dat
corruptie schadelijk is voor
een land. Hij ging ook in op
de vraag of het bestrijden van
corruptie door middel van
democratische instituties niet
het opdringen is van westerse
waarden op niet-westerse
landen? De Wereldbank is namelijk
veranderd en zet naast haar
traditionele puur economische
instrumenten in bij het helpen
ontwikkelingslanden ook andere
instrumenten in, voornamelijk gericht
op het stimuleren van democratisering

kwam met het scenario van de
wijkagent dat ik in de inleiding
gebruikte. Ikzelf was van mening dat
de wijkagent dit aardigheidje wel aan
mag nemen, want dan kan hlj zljn
vrouw ook weer blij maken met een
wijntje. Het bleek maar weer hoe nai'ef
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Berlusconi kwam ruim aan bod. Hoe
hij er in slaagde om aan de macht te
komen, hoe hij een strafrechtelijk
onderzoek kan ontlopen als premier en
hoe hij steeds meer macht naar zich toe
trekt. Hoe corrupte handelingen de
dagelijkse praktijk zijn in de Italiaanse
politiek en hoe uitzichtloos het is in
Itali€. Grappig was nog de quote van
Vanucci over zijn hoop op verbetering:
"Tlrc European Union is our best lnpe of
getting out of the pool of corruption." Op
deze opmerking was de vraag
gerechtvaardigd of het niet omgekeerd
is? ZalEruopa Italie redden of zal Itali€
andere Europese landen' besmetten'
met de corruptie?

Helaas zegde Antonio di Pietro
af, want hij moest een Europese anti-
corruptie delegatie naar Azbekistan
leiden. Di Pietro is een bekende
Italiaanse officier van jusfitie, die in de
jaren'90 corruptie bestreed in de
Italiaanse politiek. I{1j was het
Italiaanse symbool tegen de corruptie
in ltali6. In de negende bijeenkomst
werd de grote schaal van corrupfie in
Afrika behandeld. Prof. Christopher
Clapham (Cambridge University)
vertelde over staatshoofden die thuis
een kluis hebben staan wat door moet
gaan voor de staatskas en over
Afrikaanse politici die staatsgeld
doorsluizen naar Zwitserse
bankrekeningen. Prof. Clapham
schetste een uitzichtloos beeld van
Afrika en zag niet in hoe Westerse
landen en organisaties als de
Wereldbank en OECD daar
verandering in zouden moeten brengen.
Afrikanen zullen het echt zelf moeten
doen en eer ze dat inzicht hebben zijn
we jarenverder.

Mexico stond centraal bij de
laatste bijeenkomst van de 'Honours
Class'. Prof. Alan Knight (Oxford
University) guf een lezing over
corruptie in Mexico. Vanuit historisch
perspectief probeerde hij aan te geven
welke plaats corruptie heeft gekregen
in Mexico en waarom het nooit echt is
aangepakt. In Mexico is sinds begin
jaren 1900 66n politieke parttj,namelijk
de PRI (Institutionele Revolutionaire
Partij) aan de macht geweest en heeft
door middel van corrupte praktijken de
macht al die jaren g"houd"n tot eind

jaren'90. Toen werden voor het eerst
vrije verkiezingen gehouden in Mexico

Corruptie verbroedert

en de PRI verloor. Er kwam een nieuwe
regeringspartij, de PAN (Nationale
Actie Partij), onder aanvoering van
huidig president Fox. Prof. Knights
theorie was dat PRI de verkiezingen
had verloren, omdat ze zich zelf in haar
vingers heeft gesneden met haar
corrupte praktijken. Vroeger waren de
verkiezingen een farce. De PRI kocht
stemmen bij de bevolking en probeerde
dat ook bij de vrije verkiezingen eind
jaren'90. De steekpenningen werden
zoals gewoonlijk aangenomen door
burgers en boeren, maar ditweerhield

Corru Perce

deze mensen er niet van om op de
tegenpartij te stemmen, want het was
toch oncontroleerbaar voor de PRI om
er achter te komen wie wat gestemd
heeft. Dus namen mensen wel de
steekpenningen aan, maar stemden niet
volgens opdracht.

De' Honours Class' wordt
symbolisch afgesloten met een
ceremonie met alle 'Horuours Classes'bij
elkaar. Op 20 juni kregen we uit handen
van rector magnificus Prof. Dr. Dr. D.
Breimer een certificaat dat we deel
hadden genomen aan de'Honours Clsss
ott Ptrblic Cornrption'2003. Met onze
groep kregen we nog een uitnodiging
van de sponsor AEF Consulting om bij
hun kantoor in Utrecht langs te komen
voor een kennismaking en een diner.
Bij deze wil ik ook het organiserende
comit6 in de personen van Dr. Hans
Oversloot Dr. Paul Nieuwenburg, Prof.
Dr. Rudy Andeweg, student-assistent
Imke Harbers en de sponsor AEF
Consultant bedanken voor de leerzame
bijeenkomsten. Tevens wil ik de elf
andere deelnemers van de 'Honours
Class on Public Corruptiort' bedanken
voor de gezelligelunches in de Hortus
Botanicus.
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Wie weet wat bestuurskunde is?
Oaer een eigen boekenkast aoor bestuurskunde.

Wie op zoek is naar een boek met bestuurskundig onderwerp en
derhalve logischerwijs bij de sectie bestuurskunde van de
faculteitsbibliotheek dan wel universiteitsbibliotheek wil gaan
kijken, komt bedrogen uit. Die is er namelijk niet. Als groentje in
het universiteitswezen overkwam mij het voorgaande. Na van de
schrik bekomen te zijn ging ik mij afvragen waarom er nog geen
aparte sectie bestuurskunde is, maar dat ik boeken met
bestuurskundig onderwerp moest gaan zoeken in de kasten van
politicologie, sociolo gie, ja zelfs psychologie.

Ongetwijfeld heeft dit te maken met
het karakter van besfuurskunde als
wetenschap die zijn inzichten
grotendeels heeft verkregen van andere
wetenschappen. Ik noemde in de vorige
zin besfuurskunde voor het gemak een
wetenschap, maar op de discussie of
besfuurskunde een wetenschap is zal
ik aan het eind van dit stuk terugkomen.
Van Braam gaat de discussie over het
verschil fussen kunde en wetenschap
in zljn Leerb oek Bestuurskttnde ult de w eg
en stelt dat bestuurswetenschap
synoniem is aan bestuurskunde. Echter,
als tweede betekenis van bestuurs-
wetenschap noemt hij een wetenschap
die zichbezighoudt met verschijnselen
van besfuur.l Korsten en Toonen vatten
in lijn met deze tweede betekenis van
Van Braam bestuurswetenschappen
op als aspectwetenschappen van het
openbaar bestuur. Onder deze
wetenschappen worden onder andere
staats- en bestuursrecht, bestuurs-
economie en bestuurspoliticologie
opgevat.2 Als men de hele lijst van
aspectwetenschappen die Korsten en
Toonen noemen erop naslaat wordt het
al wat begrijpelijker waarom boeken
met een bestuurskundig onderwerp zo
verspreid staan over de bibliotheek.
Korsten en Toonen vervolgen door te
stellen dat de bestuurskunde ook een
bestuurs-wetenschap is, maar geen
aspectwetenschap zoals de eerder
genoemden. Daar waar aspect-
wetenschappen een monodisciplinaire
kijk op het openbaar bestuur
ontwikkeleru beoogt bestuurskunde een
inter- of multidisciplinaire wetenschap
te zijn, die kennis uit aspect-
wetenschappen integreert.3 Als we nu
even stil staan bij deze typering en in

het achterhoofd het gebrek aan een
eigen boekenkast voor bestuurs-kunde
houden, kunnen we het volgende
stellen. Bestuurswetenschappen
maken, in de definitie aspect-
wetenschappen van het openbaar
bestuur als sub-wetenschappery deel
uit van bijna alle sociale
wetenschappen.
Boeken over deze

staan logischerwijs
verspreid over een
deel van de
bibliotheek. Echter
er is 66n besfuurs-
wetenschap, de
bestuurs-kunde die
niet als sub-
wetenschap deel
uitmaakt van een
andere sociale
wetenschap/ maar
de kennis van alle
tot andere sociale
wetenscha ppen
behorende sub-
wetenschappen wil integreren en
daarom ook een eigen boekenkast wil!

De hamvraag is nu natuurlijk of
bestuurskunde wel een eigen
boekenkast in de universiteits-
bibliotheek verdient. In mijn ogen
verdient een wetenschap een
boekenkast wanneer het ten eerste
daadwerkelijk een wetenschap is en ten
tweede een uniek studieobject heeft
wat hetverzamelen van boeken uit de
hele bibliotheek in een nieuwe
boekenkast de moeite waard maakt.
Kort gezegd moeteen wetenschap iets
toe te voegen hebben. Zoals in het
voorgaande beschreven, claimt

bestuurskunde iets toe te voegen
vanwege het unieke kennisintegrerende
karakter van de wetenschap. Wat betreft
vulling van de boekenkast hoeft het
zich niet bang te maken. Ook al is
bestuurskunde in vergelijking met
andere wetenschappen een vrij jonge
wetenschap - de eerste leerstoel voor
bestuurswetenschap in Nederland
werd in 1928 ingesteld - er is al zoveel
gepubliceerd dat er met gemak een
eigen boekenkast mee gevuld kan
worden. Tel daarbij de (deels)
bestuurskundige boeken die bij andere
wetenschappen in de kast staan en de
conclusie is dat het ontbreken van een
eigen boekenkast niet ligt aan een
gebrek aan relevante publicaties. Om
een genuanceerde overweging
komen over een eigen boekenkast voor
bestuurskunde, met in het achterhoofd
de twee eerder genoemde voontraardery
zal ik proberen over de volgende zaken

beknopt maar zinvol iets te zeggen: de
geschiedenis van bestuurskunde, het
kennisintegrerende karakter van
bestuurskunde en een vergelijking van
bestuurskunde met andere
wetenschappen.

Elke wetenschap kent een
geschiedenis van kennisgroei en
kennisvernieuwing. Of bestuurskunde
deze geschiedenis ook kent is
vooralsnog niet te zegge\ aangezien
nog niet bepaald is of het wel een
wetenschap is. Omgekeerd redeneren
leidt tot de vraag of een discipline als
bestuurskunde een wetenschap is als
er maar genoeg voorlopers van de
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bestuurskunde en kenniswerving
rondom het studieobject van de
moderne bestuurskunde in de
geschiedenis aan te wijzen zijn. Via een
heel kort stukje geschiedenis wil ik hier
wat over ophelderen.

Het in 1887 gepubliceerde
artikel Tlrc study of administration van
Woodrow Wilson, die later president
van de VS zou worden, wordt vaak
genoemd als het begin van
bestuurskunde als vakgebied.a Als je
echter het studieobject van
bestuurskunde het openbaar besfuur
(een term die nog niet lang in gebruik
is) en in ruimere zin staatszaken noemt
kun je verder terug in de tijd gaan. In
werken van Plato en Aristoteles zijn al
elementen terug vinden die met wat
goede wil bestuurskundig genoemd
kunnen worden en naar verluidt is er
een4700 jaar oude vorstenspiegel - een
soort voorschrift hoe een heerser/
bestuurder zich moet gedragen - in
spijkerschrift gevonden.5 Tijdens de
Middeleeuwen waren vorstenspiegels
ook veel voorkomend en er zijn
geschriften uit die tijd waarin
voorschriften voor een geslaagd
koninklijk bestuurlijk huishouden
staan opgetekend. Door factoren als
opkomend absolutisme, onvoor-
waardelijke macht in het staatsbestuur
voor de vors! en mercantilisme (handel
als groeiende bron van welvaart) nam
de complexiteit van staatszaken van
Europese staten toe in de 16" eeuw. De
opleiding kameralistiek, kennis van de
vorstelijke dienst, was hier het
antwoord op. De kameralistiek kan
goed als voorloper van de
bestuurskunde worden gezien. In de 17"
en 18u eeuw werden besfuurskundige
vraagstukken al in specifieke literatuur
beschreven vanwege een veranderencle
functie en visie op het staatsbesfuur en
de opvatting dat wetenschap
maatschappelijke vooruitgang teweeg
kan brengen. Er vinden zich in deze
eeuwen onder invloed van grote
denkers als Rousseau een hoop
ontwikkelingen plaats die te talrijk zijn
om hier te beschrijven. Aanbeland in
het einde van de 19" eeuwf begin 20"
eeuw kan men sprekenvan de geboorte
van de moderne bestuurskunde of
public administration. Wat ik wil
illustreren met dit beknopte overzicht

is, dat (openbaar) bestuur en alle
aanverwante zaken al ver terug in de
tijd serieus onderwerp van,studie
waren. Veel oude inzichten ziin echter
achterhaald doordat ze bijvoorbeeld in
een terminologie zijn opgetekend die
verschilt van de huidige
bestuurskundige. Het problematische
van bestuurskundige geschiedenis in
vergelijking met de ontwikkeling van
andere wetenschappen in het verleden
is dat er tot op de dag van vandaag
discussie over is wat besfuurskunde
precies is of zou moeten zijn en een
duidelijk afgebakend stuk geschiedenis
dus lastig aan te wijzen is. Velen hebben
zich in het verleden bezig gehouden met
zaken die wij tegenwoordig
bestuurskundig zouden noemen
zonder dat ze konden beseffen dat wij
ze later zo zouden gaan noemen.
Terugkomend op de kwestie of in het
verleden genoeg kennisgroei en -
vernieuwing te signaleren is dat
bestuurskunde een wetenschap

van bestuurskunde. Hetis namelijk de
vraag of dit karakter er voor zorgt dat
wanneer een bestuurskundige een
organisatie van het openbaar bestuur
observeert hij zal letten op zaken die
ook door een onderzoeker afkomstig
van een andere discipline opgemerkt
worden of dat de bestuurskundige iets
kan vinden waar geen enkele andere
wetenschap aandacht aan besteedt. Als
dit laatste het geval is zou men kunnen
stellen dat bestuurskunde een uniek
studieobject kent. In het eerste geval kan
men zich afvragen of bestuurskunde
ilberhaupt wel bestaansrecht heeft. Ik
laat het voor nu bij vragen, want een
mogelijk antwoord roept weer talrijke
nieuwe vragen op. Om een tipje van de
sluier op te lichten; de vraag of
bestuurskunde als interdisciplinaire of
multidisciplinaire wetenschap opgevat

.moetworden maaktal een wereld van
verschil bij de beantwoording.

Over de wetenschappelijkheid
van besfuurskunde als fundamentele
discussie wil ik hier niet verder meergenoemd kan worden ben ik

geneigd meteenvolmondig ja te
antwoorden. Ik zal in de
conclusie hier nog op terug-
komen.

Om een eigen boekenkast
te verdienen moet een
wetenschap een uniek
studieobject hebben. Om deze
stelling te verhelderen kan ik het
volgende stellen: elke wetenschap
leent inzichten en opvattingen
van andere wetenschap(pen).
Natuurkunde en scheikunde
bijvoorbeeld zijn sterk verwant en
bestuderen vaak dezelfde zaken.
Studieobject dient in deze context ook
opgevat te worden als niet zoze er welk
object besfudeerd wordt, maar veel meer
hoe een zaak besfudeerd wordt. Een
natuurkundige en scheikundige
kunnen beiden naar een trekveer staan
kijken, maar de natuurkundige zalzich
bijvoorbeeld afvragen in welk verband
de mate van uitrekken en trillingstijd
met elkaar staan terwijl de scheikundig
zich afu r aagt hoe cle moleculen waaruii
de veer bestaat reageren op uitrekken.
Deze vergelijking zou je door kunnen
trekken en bestuurskunde gaan
vergelijken met andere wetenschapperl
maar het problematische wordt in dat
geval het kennisintegrerende karakter

uitweiden, omdat dan vragen als'zuat
is zuetenschnp?' aan de orde komen en
het is in dit korte artikel niet haalbaar
om hier nog iets over te zeggen. Om toch
tot een soort conclusie te komen zet ik
de zaken nog even op een rijtje.

Ik begon net dit artikel naar
aanleiding van mijn verbazing over het
gebrek aan een eigen boekenkast voor
bestuurskunde, toch een academische
opleiding. Een eerste verklaring leverde
de bestuurskunde als inter- of
multidisciplinaire wetenschap op, die
kennis uit aspectwetenschappen
integreert. De vraag vervolgens of
bestuurskunde een eigen boekenkast
verdient leverde twee criteria op
waaraan in mijn ogen voldaan moet
worden. Door middel van een stukje
geschiedenis heb ik duidelijk willen
maken dat bestuurskunde in zijn
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moderne vorm weliswaar vrij nieuw is,
maar dat er in het verleden al zoveel
aandacht aan is besteed dat het in ieder
geval geen argument is om vanwege een
gebrek aan bruikbare publicaties geen
eigen boekenkast voor bestuurskunde
neer te zetten. De twee criteria leverden
vooral nog meer vragen op, maar daar
zal 1k een volgend stuk zeker op
terugkomen. Om de leesbaarheid van
dit stuk te bevorderen ben ik bewust
niet te diep op heel specifieke vragen
ingegaan. Afsluitend spreek ik de hoop
uit dat de identiteitvan bestuurskunde
vooral een discussie blijft, waar ik zelf
zeker nog schriftelijk en verbaal aan bij
zal dragen. Als iedereen die met
bestuurskunde bezig is dat ook doet
komen we uiteindelij k m issch ien tot een
gefundeerd oordeel over de kwestie van
de eigen boekenkast voor bestuurs-
kunde.Of is er geenboekenkastop FSW,
omdat het te duur is om de bibliotheek
opnieuw in te delen?

WiI je nrcer lezen oaer de identiteit uan
bestuurskwrde? Gs gerooott eens in de

boekenknsten bij politicologie of sociologie
kijken. Of nrcer specifieker lees: 'Tussen

frngnrcntatie efl integratie: de

bestuurskunde nls keruisinte grerende
uetensclnp', het proefsclrift aan professor

MnrkRutgers.

Noten
1 Leerboekbestuurskunde, A. van Braam met

medew. van M.L. Bemelmans-Videc, 1986,

Muiderberg, Coutinho; p. 3
2 Bestuurskunde : hoofdfiguren en kernthema's,

red. A.F.A. Korsten en Th.A.J. Toonen, '1988,

Leiden,

Stenfert Kroese; p. 2
3A.F.A. Korsten en Th.A.J. Toonen, 1988; p. 2
a Tussen fragmentatie en integratie: de
bestuurskunde als kennisintegrerende
wetenschap, M.R. Rutgers,'1 993, Delft, Eburon;

p.52
5 Spiegelingen, een column van Mark Rutgers in

Bestuurskundige Berichten van juli 1997.

D" idee achter BISS is een
samenwerkingsverband tussen drie
universiteiten uit Estland, Letland en
Litouwen; de baltische staten. Nadat de
drie landen in 1991 onafhankelijk zijn
geworden (na meer dan vijftig jaar
russische overheersing) is er in razend
tempo veel veranderd. Van een
communistische planeconomie naar
een economie bepaald door de tucht
van de markt, maar ook van een bijna
volledig gestuurde informatie-
voorziening vanuit Moskou naar
ongecensureerde media. In september
zullen referenda in Estland en Letland
uitmaken of er toegetreden zalworden
tot de EU. De drie landen zullen in ieder
geval in mei 2004 lid zijn van de Navo.
Drie lanclen met eerl zeer jonge
geschiedenis die zich, naar mijn
mening, nog steeds in een transitie-fase
bevinden. Hierdoor en ook omdat de
landen op toeristisch gebied veel te
bieden hebben zijn het super
interessante landen om heen te gaan!

Aan de BISS namen dit jaar 55
mensen deel uit 25 verschillende
landen; van de USA tot Japan en van
alles er fussenin. Mijn'roomie' kwam
bijvoorbeeld uit Georgi€. De oorlog in
Tsietsjeni€ bleek toch iets
genuanceerder te liggen.....! En denk
niet dat een (getraind) Leids student
iets kan beginnen tegen de wodka-
drink-kunsten van een Georgidr!

's Ochtends waren er colleges
van universitaire docenten uit de drie
landen, mensen uit het bedrijfsleven,
ngo's, overheidsinstanties en de
politiek. De vakken die ik heb gevolgd
zijn "Balttc Politics", "Baltic Media",
"Russian Policy in the Baltic Sea Area"
and "ForeignPolicy of Small Nations".
In eerste instantie was ik bang dat de
vakken mij niet zoveel zouden zeggen,
omdat ze sterk gefocust zijn op de
baltische staten, maar veel problemen
vertoonden gelijkenissen met issues die

in Nederland spelen.
Na de ochtendcolleges gingen

we vaak uit eten, want de verleiding
van een goede maaltijd in een
restaurant voor zo'n 1,,5 iL 2 Euro is
moeilijk te weerstaan. Na een si€sta
hadden we vaak aan het eind van de
middag nog een werkgroep en Iater11i,
de dag was er meestal een ande.')"
activiteit: film, ontmoeting met het
gemeentebestuur, picknick, volksdans,
international foodparty of een excursie.
Elke dag eir-rdigde met gezelligheid en
feestjes.

Dus voor een 'insight' in de
baltische staten, een super tijd en
contacten van over de hele wereld,
neem eens een kijkje op de website:
www.va.lv /biss' of mail voor meer
informatie: broekema@hotmail.com.

Baltische Dans

Baltic International Summer School
2003
Afgelopen zofi:rer ben ik drie en een halve week naar de "Baltic
International Summer School" (BISS) in Letland geweest. Ik heb hier
zo'n geweldige tijd gehad dat het misschien leuk is voor andere
bestuurskundigen omhier ook eenkeer heente gaan!Of natuurlijk
om enthousiast te worden voor een sununerschool ergeqq anders.

'"1rv.r"

Peter Kasbergen

Jeroen Broekema
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De mondige burger versus de mondige
overheid
In de BB nummer 3 van juni jongstleden vroeg Koen Bartels zich af
oI onze maatschappij echt ziek was. Hij stelde dat de Nederlandse
bevolking hun problemen niet langer als luxeprobleem zagerL,maar
als ernstige kwesties. Naar mijn mening heeft hij gelijk. In dit stuk
wil ik hier nog verder op ln gaan.

Eind lur"r-,'90 heeft het merendeel van
de Nederlandse inwoners het nooit zo
goed gehad. De welvaart en voorspoed
waren nog nooit zo overduidelijk
aanwezig. Onze opa's en oma's
kunnennogzo hard roepen datook oud
brood eetbaar is, zelfs als student voer
je het massaal aan de eendjes. En ook
al is je studiebeurs nog zo krap, je moet
natuurlijk wel het nieuwste model
mobieltje op zak hebben. Toegegeven,
het mag dan overduidelijk zijn dat de
gloriedagen van het poldermodel nu
echt ten einde zijn - het aantal
werklozen blijft oplopen evenals de
miljoenen aan tekorten -, maar het
merendeel van de mensen heefthetnog
nooitzo goed gehad.

Natuurlijk is er nog steeds een
groep mensen die zijn overgeslagen
door de welvaart. Er zijn nog steeds
personen die leven onder de
armoedegrens. Het probleem is dat deze
mensen zwaar in de minderheid zijn
en bovendien slecht georganiseerd. De
diversiteit van hun problemen heeft
ertoe geleid dat er geen vereniging of
vakbond is die de belangen van 6n
bijstandsmoederS 6n uitkerings-
gerechtigden 6n chronisch zieken
behartigd.

Maar ook al leeft de meerder-
heid van deNederlanders in voorspoed,
er lijkt sprake te zijn van een cultuur
van ontevredenheid. Nederland is
vervat in twee extremen: de
meerderheid van de bevolking kent een
ongekende welvaart, terwijl de
ontevredenheid van de bevolking
eveneens hoogtij viert.

Nu het economisch slechter
gaat wordt dit nog duidelijker. De angst
om iets van de toegenomen welvaart in
te leveren neemt toe en toe. Een jaar geen
loonsverhoging wordt gezien als
achteruitgang. Mensen morrelen over
de vertragingen bij de NS, de
vervagende normen en waarden, de

files, de toegenomen ziektekosten en ga
zo maar door. De maatschappij heeft
geld zat, maar er lijken een aantal
problemen te zijn die met geld niet
oplosbaar zijn, zoals bijvoorbeeld de
wachtlijsten.

De toegenomen ontevreden-
heid heeft nog andere effecten, de
lidmaatschap van politieke partijen
neemt weer toe. Evenals de interesse
voor politiek in het algemeen. Een
ontevreden bevolking die tegelijkertijd
een toenemende belangstelling voor de
politiek vertoont is iets nieuws. De
vraag is hoe je hier als regering mee om
moet gaan. De overheid heeft de
verantwoordelijkheid voor het
oplossen van maatschappelijke
problemen. Daarvoor moeten de
oorzaken van deze problemen worden
aangepakt. Maar misschien is het deels
ook een stukje bewustwording voor cle
bevolking. Tegen welke kosten kunnen
de problemen opgelost worden? En
kunnen alle problemen wel worden
opgelost? Ik ben benieuwd welke
plannen het kabinet met prinsjesclag
presenteert.

Verdere bezuinigingen lijken
noodzakelijk voor het kabinet
Balkenende II. Dit is zeer problematisch

gezien de hoeveelheid problemen die
aangepakt moeten worden. Vaak wordt
gerefereerd aan desituatie waarmee het
kabinet Lubbers I (1982-1986) werd
geconfronteerd. De kabinetten Lubbers
streefden naar een kleinere, soberdere
en vooral goedkopere overheid. De
Overheden werd verweten te veel een
bureaucratie te zijn geworden. De
dienstverlening was te log en te ttaag,
daarbij kwam nog dat er te veel
regelgeving was om rekening mee te
houden. Overheden waren duur en
presteerden niet. Balkenende II staat
voor dezelfde situatie. Zelf heb ik de
begin jaren '80 niet (politiek) bewust
meegemaakt, maar het volgende valt
mij wel op over de netelige positie van
het kabinet Balkenende. De
verwachtingen van de burger zijn
torenhoog en de media worden steeds
kritischer. Het eisenpakket neemt toe,
terwijl het aantal mogelijkheden van de
overheid om hieraan te voldoen
afneemt. Daar komt nog eens bij dat
iedereen het er wel over eens is dat het
economisch slecht gaat, maar niemand
wil dat hlj of zlj daar persoonlijk door
wordt geraakt. Er wordt geen genoegen
genomen met een mindere kwaliteitvan
de dienstverlening en niemand wil
salaris inleveren. Ditis begrijpelij( elke
burger denkt primair vanuit zijn eigen
belang.

Ik vraag me echter af of
overheden er in kunnen slagen
kwaliteit te leveren in perioden van
bezuinigingen. Het kabinet wordt
belemmerd in haar strak financieel
beleid door allerlei protesten,
vakbonden en belangengroepen.
Misschien wordt het poldermodel wel
vervangen door een moddergevecht
over achterblijvende prestaties van de
overheid aan de ene kant en aan de
andere kant het niet willen meewerken
aan bezuinigingen door de burger. De
burger is mondig, maar is het niet tijd
dat overheden ook mondiger worden?

Marije Stam
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Te gast bij de gemeente Den Haag - faculteitenochtend El Cid

40 jaar FSW - ?00 man - ? bier: onbetaalbaar

All aboard! - Boottocht & BBQ eerstejaars

,,1.,

u!,

Polonaise aan de Reeuwijkse Plassen - inzet B.I.L.

Meneer Tuurenhout, ... 1 chocomel alsfublieft!
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Uitheksels

Propedeuse
Rosenthal - Openbaar Besfuur*
Neelen - De Bestuurlijke Kaart*
Cliteur - Inleiding Recht
Stone - Policy Paradox
Healey - Methoden en Technieken 2
Van Hoof - Sociologie en de Moderne Samenleving

Doctoraal l
Stone - Policy Paradox

Politieke Theorieery Machiavelli, Plato

Lammers - Organisaties Vergelijkenderwijs
Koopmans - Openbare Financi€n

Ballegooij - Bestuursrecht in het AWB-tijdperk
Rainey - Understanding & Managing Public Organizations
Howlett & Ramesh - Studying Public Policy

Doctoraal2
Hollis - The Philosophy of Social Science

Stone - Policy Paradox

Bekke, Perry, Toonen - Civil services in comparative perspective
Page - Political Authority

Avondopleiding

Eerste jaar

Rosenthal - Openbaar Bestuur

Neelen - Bestuurlijke Kaart

Neuman - Social Reseirrch Methods
Politieke Theorieery Machiavelli, Plato

Lammers - Organisaties Vergelijkenderwijs

Stone - Policy Paradox

Rainey - Understanding & Managing Public Organizations

Tweede jaar

Bekke, Perry, Toonen - Civil services in comparative perspective

Leden Niet-
Leden

€7,25
€ 4,55
€6,35
€ 1,80
€2,05
€ 6,90

€3,65
€ 2,25
€3,20
€0,90
€ 1,00
€3,40

€0,90

€'1.,60

€ 2,25

€2,05

€3,29

€2,00

€ 3,00

€2,70

€ 0,90

€ 1,35

€1,15

€3,65

€ 2,25

€ 4,55

€ 2,25

€ 2,25

€ 0,90

€2,00

€ 1,80

€3,20

€4,55

€ 4,'1.0

€ 6,59

€4,00

€ 6,00

€5,45

€ 1,80

€2,70

€ 2,25

€7,25

€ 4,55

€9,10

€ 4,55

€ 4,55

€ 1,80

€4,00

€ 1,35 €2,70

* Dit betreft uittreksels van eerdere edities, houd hier rekening mee bij het bestuderen van de stof voor het vak Bestuurskunde !



']'

I TRAINEE

ln Den Haag kun je twee jaar als trainee aan de slag. Je bent verantwoordelijk voor in elk
geval twee projecten bij twee verschillende onderdelen van de organisatie. Met je coach en
je mentor maak je een persoonlijk ontwikkelingsplan. Tijdens de eersle negen maanden
volg je naast je werk een introductieprogramma. Daarna werk je nog gemiddeld 1 dag per
week met andere trainees aan een gemeentebreed project of volg je een training.

Meer weten? rwwv.deDhaag-vacalurcs. nl
of bel Latifa Bakrimi (07O 353 2735 of Kain Fiim @7O) 353 2906.

M/V DEN HAAG wvrrw.denhaag-vacatures.nl

Waarom niet Den Haag ? Als je voor het stadhuis staat dan zie je het pas. Wat een gebouq v\rat een ambitie,
En zodra je binnenkomt voel je het dit is een grote gemeenschan. Met een veelheid aan mensen, culturen, architectuur €n

bedriJvlgheid. Zo diverc als het stadhuis, is heel Den Haag. Mensen die de grote stad draaiende houden door haar te organiseren,
besluren en moderniseren. Daar wil je to{h bil horen. daar wil je toch aan proeven, daar wil je van leren.
AIs dat voor jou opgaat. is werken in het traineeprogr{mma misschien wel iets voor jou.

Bij de gemeente Den Haag werken ruim 7500 mensen verdeeld over 13 diensten. Deze
diensten zprgen gezamenlijk voor een enorm pakket aan diensiverlening aan haar inwo-
ners. De ene dienst is meer met uitvoerend werk, de andere diensl meer met beleidstaken
bezig. De miljardenbegroting dwingt tot een bedrijfsmatige en zakelijke werkrarijze,
Sommige onderdelen moeten zelfs concurreren met het. bedrijfsleven orn interne opdrach-
ten te verwerven. De gemeente Den Haag heeft daarom zowel een maatschappelijke als
bedrij{smatige orientatie.

lr'leer infoamatie en nteer haren?
'fivw. denlaa a -vaalu res. nl

Kennis en vaardigheden
. universitaire opleiding;
. maimaal tYJee jaar werkervaring;
. initiatie{, teamge.st en een resultaat- en veranderinglgericl'te

ding.

Arbeidsvoowaarden
. startsalaris t€ 2341.-;
. uitstekende opleidingstaciliteiten;
. activileiten van Jong Den Haag;
. bmngaranti€ en postdoctorale na traineeproqramma

Talenteniacht
Fotol B€suusdis3t

@r'

Gemeente Den Haag

Eesfleur e#G ?*?#S3 bedarckf sl hasr Gc?5eve

c*mrfilssies erc enthousfcste Feden!

Doornqost bedsnkt de B.f .L
ook hoor Institutionele Ledenz

Algemene Rekenkomer
Alons & Portners Consultancy BV

DOX,S Informqtiemonogers
Gemeente Haqrlemmerm eer
Gemeente Den Hoog
Ministe rie van Finonci€n

Provinc ie Zuid- Hol lond

.-i
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